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CONSELL DE LA ZONA 01 DEL CENTRE HISTÒRIC (Mercat del Pla i entorns). 

Sessió plenària realitzada el 25 de febrer de 2020,  al Centre Cívic Centre Històric de la Pl. de l’Ereta. 

 
Assisteixen a la reunió:         
 

Entitats: 

AVV Centre Històric Lleida; AVV Jaume I; AVV Pl. Ereta; Cercle de Belles Arts; FECOLL; Escola de 

Pràctiques 1; AMPA Escola Pràctiques 1; Assoc. Prosec; Fundació Orfeó Lleidatà; Grup Municipal JxC; 

Ludoteca; Assoc. de Moros i Cristians; Grup municipal PP; Serveis Socials; Assoc. Caritat Sant Vicenç 

de Paül; Col·legi Arquitectes (COAC); Anti Sida Lleida; i Agrupació Ilerdenca de Pessebristes. 

 

Persones:  

Cristina Armengol; Josefina Fernández; Manel Pelay; Divina Drudis; Assumpta Costafreda; Jaume 

Millas; Jordi Mayora; Antoni Soliva; Marta Salla; Josep Ll. Gázquez; Bea Obis; Juan R. Castro; Toni 

Baró; Maite Pascual; Estela Peralta; Joan Capdevila; Elena Corona; Teresa Solans; Montserrat 

Rocaginé; Pedro Angás; Jordi Cipriano; Carles Ortiz; Josep Navarra; Miguel Castellà; Carme Valls; 

Josep Mª Carles; Xesca García; Silvia Guiu; Sònia Urbina; Asunción Besa; Mª Luisa Lanza; Mª Lluisa 

Ausàs; Laureana Cervera; Jesús Bometón; Joan Fibla; Emili Llauradó; Carla Martinez; Jordi Curco; 

Isaac Caballero; i Anna Llobet. 

 

Per l’administració municipal: 

La regidora de Zona i presidenta del CdZ01, Montserrat Pifarré; la regidora de Participació Ciutadana 

i vicepresidenta del CdZ01, Elena Ferre; la tècnica de la regidoria de Participació, Esther Marcos; i el 

coordinador tècnic dels Consells de Zona, Francesc Mòdol. 

 

S’inicia el plenari del Consell de la zona 01 amb la benvinguda de Montserrat Pifarré qui agraeix la 
presència als assistents i fa una breu reflexió sobre els reptes i transformacions a què haurà de fer 

front la zona 01 del Centre Històric. 

A continuació, la regidora de Participació, Elena Ferre, contextualitza la reformulació que es vol fer 

dels Consells ”atès que no han acabat de funcionar com a eina participativa”. Ferre explica que no hi 
ha suficient personal tècnic per a convocar els Consells amb la freqüència que es voldria, raó per la 

qual, de moment, es mantindrà una cadència de 6 mesos entre convocatòria i convocatòria de 

plenari. 

Quant a la voluntat que els Consells esdevinguin “participativament més efectius”, la regidora Ferre 
fa esment a la necessitat que la Paeria proveeixi els mecanismes i mitjans que permetin vehicular 

amb major agilitat les peticions de la ciutadania, garantint-ne un seguiment adequat i un retorn 

satisfactori. 

Referent a les dinàmiques internes del Consell, Ferre referma la necessitat de ser operatius i 

d’optimitzar el temps de voluntariat de les persones participants, raó per la qual avança que “anem 
cap a un model en què qui determinarà la idoneïtat dels continguts a tractar serà la gent dels propis 

consells, i no els tècnics i polítics municipals”. 
Relatiu a com es vol que funcionin els Consells, la regidora de Participació afirma que aquests no han 

de ser una instrument de resposta a peticions particulars, ans el contrari, han de servir per a 

canalitzar les aspiracions col·lectives... “Han de ser una eina de governança i no pas una bústia de 
demandes”. En referència a quins són els canals que la ciutadania –a títol individual- té al seu abast 

per a fer arribar les seves propostes a la Paeria, i rebre resposta, Ferre recorda que en hi ha de prou 

efectives com: el 010; el 973700300; la Bústia Ciutadana; el Registre Municipal; l’aplicatiu APPUNTA; 
l’Oficina Municipal d’Atenció Ciutadana; el servei d’atenció personal als Centres Cívics... Eines que tot 
i no ser prou conegudes, poden ser de gran utilitat a l’hora de gestionar queixes i trobar solucions a 
problemes concrets de veïns i veïnes.  
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Acte seguit, previ el procediment informatiu preceptiu (durant el qual s’atenen els aclariments que 
demanen les persones assistents) i d’acord amb les entitats i persones que s’han acreditat, la 
regidora de zona, Montserrat Pifarré  dóna per constituït el Consell de la Zona 01 per al mandat 

municipal 2019-2023; informa que temporalment el tècnic encarregat de fer les tasques de 

secretaria i de dinamització del Consell serà en Cesc Mòdol; i, després de llegir el redactat del 

Reglament de Règim Intern del Consell en proposa l’aprovació, la qual cosa es fa amb el vot afirmatiu 

de totes les persones assistents. 

 
A continuació, s’inicia el torn de preguntes i/o propostes: 

 

Asunción Besa, grup municipal PP. Davant de la previsible arribada de la pandèmia de la COVID19 

expressa la seva preocupació per la vulnerabilitat social de la gent gran que viu sola, raó per la qual 

pregunta quins mecanismes d’ajuda i de solidaritat s’han previst. 
 

La regidora Montserrat Pifarré respon que si es produís un escenari de pandèmia, a banda d’una 
resposta hospitalària també s’activarien protocols públics de suport social a les persones vulnerables. 

 

Antonio Soliva, Fundació Orfeó Lleidatà. Pregunta on pot trobar el document del Reglament de 

Règim Intern del Consell, i demana aclariments sobre quin grau de vinculació tindran -per a la Paeria- 

els acords que s’adoptin en Consell de Zona. 

 

El tècnic municipal, Francesc Mòdol, puntualitza que amb la convocatòria electrònica del Plenari s’ha 
adjuntat còpia del Reglament de Règim Intern del Consell, però que no obstant això, l’esmentada 
informació, i també el Reglament de Participació Ciutadana, estan publicats en diferents espais web 

de l’ajuntament i en el portal Lleida participa.  
Referent el dubte sobre el grau de prescripció dels acords del Consell, s’explica que tot i que 
legalment l’última paraula sempre ha de correspondre al govern de la Paeria, les propostes 

elaborades i consensuades als espais del Consell, i aprovades en assemblea Plenària, suposaran un 

manament polític que difícilment podrà no ser tingut en compte. 

 

Jaume Millas, AV. Jaume I. Denuncia manca d’acció municipal, de fa molts anys, raó per la qual no 
s’han resolt els grans problemes dels barris de la zona 01 del Centre Històric (CH). Demana solucions 

per a fer front a l’abandonament que pateixen i sol·licita aclariments sobre de quina manera el 

Consell pot ajudar a trobar resposta a les demandes de la ciutadania resident a la zona. 

 

Cristina Armengol, AV. i Comerciants del CH. Demana que les reunions del Grup de Dinamització 

Permanent i les de les comissions temàtiques del Consell s’adaptin, sempre que sigui possible, als 
horaris del comerç. 

 

Manel Pelay, AV Plaça de l’Ereta. Demana concreció sobre quines qüestions concretes podran 

tramitar-se des del Consell de Zona, i denuncia la brutícia i la insalubritat existent a un pati de vora 

les escales de la Plaça de l’Ereta. 

 

Emili Llauradó, Escola Annexa 1. Raona que l’escola és un dels pilars més importants de la comunitat, 
i que poden aportar molt en el seu benefici, motiu pel qual reivindica un major suport i 

reconeixement (Institucional i veïnal) de la tasca educativa que fan en pro del desenvolupament 

sociocomunitari del CH.  

Referent a la situació actual de l’Annexa 1, Llauradó denuncia l’existència d’un problema de 
segregació escolar, que els dificulta moltíssim poder mantenir el prestigi i el nivell educatiu que han 

arribat a assolir en els seus 175 anys d’història, per la qual cosa demana suport de part de les 

administracions públiques.  
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Posteriorment, el representant de l’Escola Annexa 1, puntualitza que quan parla de segregació no vol 

dir pas “que l’escola no hagi d’acollir una representació proporcionada de tots els que vivim al barri”, 
tanmateix, el que no pot ser és que a l’escola acabi esdevenint un punt on s’hi concentrin 
exclusivament infants procedents d’uns determinats orígens i/o extractes socials.   
 

En resposta a les qüestions que s’han plantejat, la regidora Pifarré respon: 1. que hi ha la voluntat 

que tots els temes importants de la zona s’articulin via els espais de treball del Consell de Zona1, 

respectant, això sí, els procediments que han de garantir que les propostes que hom realitzin siguin 

factibles tècnicament, econòmicament, i jurídicament; 2. que tret de les reunions de les assemblees 

plenàries que convoca la Paeria, els horaris i dies de la resta de les reunions seran determinats per les 

pròpies persones participants; i 3. que mostra tot el seu suport als centres educatius de la zona 01 

del CH i que comparteix la valoració feta pel representant de l’escola Annexa 1 en el sentit que cal 

evitar situacions de segregació escolar.  

 

Carla Martínez, Veïna. Considera que hi ha qüestions que sí poden desenvolupar-se en base a la 

metodologia participativa que s’ha explicat, no obstant això, caldrà que simultàniament s’implementi 
un pla de xoc que permeti afrontar els problemes urgents que afecten a la seguretat, la convivència i 

el civisme. 

 

Divina Drudis, veïna i Cercle de Belles Arts. Demana que s’arregli el carrer Llopis (entre els carrers 
Lluís Besa i la Palma); sobre l’esmentat lloc, denuncia que està totalment deixat i ple de brutícia; i 
que hi ha un tram de carrer pendent d’asfaltar. 
 

Joan Capdevila, veí. Puntualitza que allò que s’ha dit de la deixadesa de l’entorn de les escaletes que 
baixen a la plaça de l’Ereta, pot fer-se extensible a molts altres llocs de la zona 01 del CH. Capdevila 

afirma que quan es ve de la Rambla d’Aragó, pel carrer del Bisbe, hi ha un col·lector de recollida 

d’aigües superficials que en realitat ha esdevingut un punt d’infecció i males olors perquè la gent 

l’utilitza com urinari; i que hi ha diferents llocs on hi ha persones que ocupen el terra de l’espai públic 
amb matalassos i altres pertinences personals. 

 

Maria Lluïsa Ausàs, plataforma Som Veïns. Fa esment a una reunió entre Paeria i agents socials de la 

zona 01 en què se’ls va mostrar un informe DAFO, molt acurat, on s’analitzaven els problemes del CH 
i les possibles solucions. Una de les observacions que Ausàs creu rellevant d’aquest informe, té a 

veure amb la constatació de l’estat ànim, entre pessimista i resignat, dels principals lideratges 

veïnals, davant el fet que malgrat el pas dels anys els principals problemes continuen sense 

resoldre’s.  
Entre els factors que l’informe recull com a amenaces per a la dinamització sociocomunitària de la 
zona 01 del CH, s’esmenta l’excessiva concentració de serveis d’assistència social, aspecte aquest que 

malgrat generar consens entre totes les parts, inclosos els partits polítics del govern i de l’oposició, 
no es tradueix en una acció pràctica que els distribueixi de manera proporcionada entre el centre i 

altres barris de la ciutat. 

 
Sònia Urbina, veïna i representant del Col·legi d’Arquitectes. Constata com una debilitat de la 

participació que no hi hagi persones nouvingudes que s’hagin incorporat a les dinàmiques 

associatives dels barris de la zona 01 i del Consell de Zona en particular. 

 

La regidora Elena Ferre puntualitza que totes les associacions i col·lectius de persones nouvingudes 

han estat convocats a la reunió, que continuarà fent-se, i que s’intentarà treballar la seva presència, 
si més no en alguna de les comissions temàtiques. 

 
1 Comissions d’àmbit temàtic; Grup de Dinamització Permanent ; i l’Assemblea Plenària. 
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Responent a la petició d’activar un pla de xoc, la regidora de zona, Montserrat Pifarré, explica que un 

pla de xoc integral no s’improvisa, que s’ha de dissenyar de manera molt acurada contemplant tots 
els problemes, les variables existents, i els recursos de què es disposa, per la qual cosa, diu, posar-lo 

en marxa no serà una acció immediata: caldrà pensar bé com actuar i evitar cometre errors del 

passat. 

En relació a les queixes relacionades amb l’ocupació d’espais públics i de la brutícia i manca d’higiene 
als carrers que se’n deriva, la regidora de zona respon que és un tema molt sensible i que s’està 
treballant per ajudar, acompanyar, i donar alternatives a les persones que actualment malviuen als 

carrers. 

Quant a la posada en funcionament de les comissions de treball del Consell, les regidores Pifarré i 

Ferre demanen que es tingui en compte traslladar-hi les propostes i iniciatives que han anat sortint 

durant la reunió, així com també les valoracions de l’informe extern sobre el CH que va encarregar la 
Paeria. 

Referent al problema de l’excessiva concentració de serveis d’assistència social a la zona, la regidora 
Pifarré admet que aquest és un punt feble que no ajuda pas a la normalitat dels barris de la zona, 

però que revertir la situació no es pot fer de manera immediata: caldrà temps i recursos. 

 

El tècnic de participació, Cesc Mòdol, explica que el Consell de Zona disposarà d’un allotjament web 
on publicar i poder consultar les informacions i documents que generi, i anuncia que en poques 

setmanes es convocarà una reunió de treball on es parlarà de com organitzar i dinamitzar el treball 

de les comissions temàtiques del Consell, un espai que haurà de funcionar de manera 

autogestionada. 

 

Jordi Curcó, president de l’agrupació de Pessebristes, i veí. Suggereix la possibilitat que una de les 

comissions del Consell de Zona tingui com a eix temàtic tot allò relacionat amb el patrimoni cultural 

del CH. 

Relacionat amb el debat sobre la situació social de la zona 01 del CH, Curcó afirma amb rotunditat 

que “els veïns autòctons no són de foragitar ningú”, ans el contrari, els agradaria que la gent 

nouvinguda no s’autoexclogués fins i tot de dinàmiques de barri inclusives com són les festes 

populars... Lamentablement, rebla, és la gent del barri la que se n’acaba anant –des de fa anys- a 

altres barris, donada la incomoditat de viure en unes circumstàncies tan adverses. 

El representant veïnal prossegueix la seva abrandada al·locució afirmant “que se’ls ha acabat la 

solidaritat” i demana a la Paeria sentit de la realitat, atès que “si no es prenen mesures urgents 

d’aquí a quatre anys ja no hi haurà autòctons al barri”... Perquè “al matí fan mania molts carrers (...) 
la  gent embruta, trenca arbres i mobiliari urbà...” i  el que la gent demana és un barri endreçat i 

bonic. 

Jordi Curcó finalitza el seu torn de paraula demanant, front l’incivisme, corresponsabilitat de part de 
tothom (autòctons i nouvinguts) i fa una crida a la Paeria perquè actuï amb celeritat, car el veïnat no 

està disposat a acceptar –solament- solucions a llarg termini. 

 

Les regidores Montserrat Pifarré i Elena Ferre, empatitzen amb les queixes que transmeten els veïns, 

tanmateix, justifiquen que l’equip de govern actual ha rebut una herència molt complexa, “que 
entomem” amb responsabilitat “tal com és i com està”, però, malgrat admetre que cal actuar ja, 

palesen la dificultat que hi haurà per resoldre les coses de manera immediata, màxim quan es dóna 

la circumstància que la gent nouvinguda no està integrada al teixit associatiu i comunitari del barri. 

 

Jordi Cipriano, veí. Argumenta que la situació és particular i excepcional, raó per la qual opina que 

s’haurien d’accelerar els processos de participació al Consell; en concret demana que es convoqui 
amb immediatesa el Grup de Dinamització Permanent, aprofitant que ja hi ha gent organitzada i 

activa. 
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En referència a treballar la inclusió social dels nouvinguts, Cipriano recorda que fins ara cap 

experiència veïnal ha reeixit en fer participar la gent dels col·lectius més vulnerables, raó per la qual, 

entén, caldria una interlocució i un suport institucional de la Paeria que promogués la seva 

incorporació a les dinàmiques participatives de la zona 01; amb l’anterior propòsit, i amb la voluntat 

d’optimitzar recursos, demana que es treballi coordinadament amb els Serveis Socials de la zona. 
Com a reflexió final, Cipriano recomana que la Paeria comuniqui millor la seva actuació a la zona 01, 

sobretot quant a inversió social; al seu entendre s’estan fent diverses coses aïllades, però que 

globalment “no es noten”. 

 

Cristina Armengol, AV. i Comerciants del CH. En referència a un comentari anterior sobre l’estat 
d’ànim dels lideratges veïnals, afirma que, amb cansament o sense (per la no-resolució de vells 

problemes) continuen treballant pels seus barris. 

 

Josep Ll. Gázquez, Assoc. Festa de Moros i Cristians. Demana explicacions sobre el procediment de 

convocatòria del Plenari del Consell, atès que considera que a la reunió no hi ha prou assistència. 

 

El tècnic de Participació, Cesc Mòdol, informa dels detalls de com s’ha fet la convocatòria des de la 

Paeria, i constata que el resultat assolit no sols depèn de la difusió publicitària que s’hagi fet. Mòdol 
fa referència a la importància que veïnatge i entitats de la zona ajudin convidant a assistir-hi als seus 

contactes, atès que es tracta d’una reunió pública i oberta. 

Respecte la inclusió de persones nouvingudes a les dinàmiques ordinàries del Consell de Zona, Mòdol 

opina que no és prou realista pensar que, de bon principi, podran participar en termes d’igualtat en 
una assemblea plenària de Consell i en les seves estructures bàsiques de funcionament. El tècnic de 

Participació constata que el nostre sistema associatiu funciona en base a procediments i codis 

culturals diferents al d’ells i que una immersió sobtada seria contraproduent (reunions llargues i poc 

operatives) i resultaria frustrant per a ambdues parts, raó per la qual aconsella treballar, prèviament, 

des d’un espai d’aprenentatge2 on poder aprofundir en el coneixement i reconeixement mutu, la 

qual cosa requeriria un cert període de suport de mediació intercultural i d’acompanyament 

educatiu.  

Mòdol apunta que la necessitat d’un espai d’inclusió i acostament a les dinàmiques del Consell 
podria justificar la creació d’una comissió temàtica dedicada a les problemàtiques de les persones 

nouvingudes. 

 

La regidora Elena Ferre afirma que veurà quines són les possibilitats d’incorporar personal (amb 
perfil de mediació intercultural, dinamització sociocomunitària i educació Social) que permeti 

accelerar les dinàmiques participatives del Consell de Zona. 

 

Finalitzat el torn d’intervencions, i sense cap altra qüestió a tractar, la regidor de zona agraeix 

l’assistència a les persones presents, demana una mica de comprensió i paciència durant aquest 

interval en què s’hauran de trobar solucions a problemes que venen de molt lluny, i dóna per 

acabada la reunió. 
 

Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona. 

Lleida, 25 de febrer de 2020. 

 

 

 

 

 

 
2 Espai d’aprenentatge on practicar la participació (els nostres mecanismes relacionals i procedimentals), millorar les seves competències 
idiomàtiques, ampliar el coneixement del medi polític i cultural de la ciutat, etcètera). 
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CONSELL DE LA ZONA 01 del CH (Mercat del Pla i entorns)  

Plenari extraordinari realitzat el 18 de juny de 2020, per vídeo conferència, a causa de 
la pandèmia del COVID19 
  
Inscripció telemàtica prèvia realitzada per: 
Marta Nuria Salla; Jordi Cipriano; Oscar Lanza; Lluisa Ausàs; Cristina Armengol; Joan 
Capdevila; Diego Teruel; Samuel de la Fuente; Maria Gemma Gil; Emilia Corona; 
Montserrat Rocaginé; José Ibarrola; Míriam Villoria; Pedro Angás; Laureana Cervera; 
Conxita Ripoll; Antoni Soliva; Josep Mª Muñoz; Ángel Álvarez; Maite Pascual; Carme 
Valls; Ángeles Ribes; Francesc Mòdol; Elena Ferre; i Montserrat Pifarré. 
 
La regidora de zona, Montserrat Pifarré, inicia la sessió plenari del Consell de la zona 
01 i dóna la benvinguda a les persones en xarxa. A continuació, cedeix l’ús de la 
paraula a la regidora de Participació, Elena Ferre, qui presenta la nova imatge 
corporativa dels Consells de Zona de Lleida. 
Acte seguit, la regidora de zona i la regidora de participació procedeixen a explicar 
l’informe/valoració de l’estat de la ciutat arran de la crisi del Coronavirus. 
 
Finalitzada l’exposició dels tres primers punts de l’ordre del dia, es procedeix a donar 
resposta a les preguntes1 que Maria Gemma Gil; Montserrat Rocaginé; Jordi Cipriano; 

 
1 Maria Gemma Gil (E. Bressol Tallada): “Com està l'ampliació o canvi de lloc de l'alberg municipal, hostal Jericó; i la planificació 
d'ampliació de l'escola bressol amb solars buits del voltant.” 
 
Montserrat Rocaginé: “(...) Com és que el Centre Històric de Lleida està a vessar de brossa, brutícia, deixalles vàries? Com és que 
(...) es permet que els solars siguin utilitzats com a banys públics? Com és que (...) hi ha llibertat absoluta per prendre droga tant 
tova com dura a la mateixa via pública i amb tota la impunitat? Com és que (...) no s'ha aplicat l'Estat d'Alarma per la Covid19 de la 
manera en què sí s'ha aplicat a la resta de la ciutat? Com és que al Centre Històric poden viure, dormir, orinar, defecar, etc amb una 
normalitat sorprenent, tothom que vulgui? Com és que aquesta situació es repeteix cada any amb tota tranquil·litat ? Com és que no 
es pacten accions a dur a terme amb els veïns i veïnes del barri que som els autèntics coneixedors de la realitat del Centre Històric? 
Com és que la Paeria permet que als veïns i veïnes del Centre Històric se'ns invisibilitzi, se'ns degradi, se'ns tracti de racistes, etc., 
quan el barri està aguantant des de fa dècades una pressió social brutal? Com és que als usuaris dels serveis socials instal·lats al barri 
(narco-sala, Jericó, menjadors socials, etc) i als usuaris conflictius de la ciutat ubicats en habitatges propietat de l'ajuntament o de la 
Generalitat no se'ls demana complir cap tipus de norma de convivència? 
 
Jordi Cipriano: “Voldria saber com es configuren les comissions de participació que es van definir a l'últim consell de Barri 
presencial. També m'agradaria saber com es canalitzen les propostes que surten del Consell i quin procediment segueixen”. 
 
Samuel de la Fuente: “Recentment s'han implementat mesures per reduir l'ús del vehicle privat i fomentar la vianalització d'alguns 
carrers, algunes de les quals només algunes hores (i alguns trams/sentits de circulació) del cap de setmana. Es preveu ampliar les 
hores, els dies, consolidar tots els sentits de circulació (ex: av. Madrid i Blondel) i sobretot, la permanència de la mesura més enllà 
de la situació d'emergència sanitària actual?”. 
 
Pedro Angás: “Ha pensat la Paeria en tancar d’una vegada el pati que dona a les escales del carrer Ereta que s'hi troba a tocar del 
Centre Cívic del Centre Històric? S'ha convertit en un urinari públic i la pudor, que és insuportable, arriba a les cases”. 
 
Laureana Cervera: “A part de tots el problemes de convivència, nomes mos falta el tancament de vies per tindre mobilitat els veïns; 
és permanent això? A qui se ha consultat aquesta norma? 
 
Òscar Lanza i Lluïsa Ausas: “(...) Per què a dia d´ avui la Paeria no ha contestat les sis denúncies que som veïns va presentar i 
registrar amb entrada d’octubre del 2019? Per què la regidora de barri no va participar a la convocatòria del dia 5 de juny on es 
demanava un barri més digne? Per què la regidora Jordina Freixenet va mentir a la premsa afirmant que el pla iglú no va ser 
instal·lat al centre històric? 
Per què es continua fent majoritàriament la reubicació de famílies problemàtiques al centre històric? I Per què es permet que moltes 
d’aquestes famílies continuï en aquesta dinàmica i no s´actua quan generen problemes al veïnat resident al centre històric? (...) 
Per què la policia local no fa complir les ordenances municipals i permet que es continuï realitzant mercat de roba il·legal i objectes 
robats a places i carrers, el lliure tràfic i consum de drogues al barri, l’acumulació de deixalles al carrer i l’ocupació de la via pública 
per abandonament, incivisme o sense cap mena de justificació? Per què la policia local quan els veïns truquen per denunciar fets 
delictius o actituds que trenquen la normal convivència ciutadana, la resposta policial es la demora, la inoperància o les paraules 
compassives i justificadores (...)? La policia Local té instruccions de no actuar al Centre Històric? 
Per què la ubicació de la única sala de reducció de danys o venopunció de Lleida al centre històric i la reticència a la petició veïnal 
que en sigui traslladat i millorat el serveis reubicant-lo dins d´un complex sanitari específic com (...) l’hospital de Santa Maria? 
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Samuel de la Fuente; Pedro Angás; Laureana Cervera; Óscar Lanza; Lluïsa Ausàs; 
Cristina Armengol; i Josep M. Muñoz; havien realitzat, via Internet, en el moment 
d’omplir el formulari d’inscripció al Plenari del Consell; i, a posteriori, a les que altres 
persones participants han anat escrivint -en directe- al xat de la vídeo conferència. 
 
Acabat el torn de preguntes, la regidora de zona agraeix l’assistència en xarxa i dóna 
per closa la reunió. 
 
Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona o Barri. 
Lleida, 18 de juny de 2020 
 
 
 
 
 
 

 
Per què s’ha renovat el contracte de serveis amb la fundació Jericó si l’espai on està ubicat i els serveis que dona no reuneix les 
condicions adients i ha estat denunciat per aquest mal servei i les moltes molèsties veïnals que genera? Per què es permet cuinar al 
carrer o repartir aliments per part d´agrupacions o individus sense que se’ls requereixi les garanties sanitàries que en son pertinents? 
(...) L´acumulació de deixelles orgàniques i bruticia que aquests fets comporten ha de ser un nou greuge a soportar pel veïnat? Per 
què s´està deixant de fer complir a les persones temporeres tota obligació sanitària i regimental en relació amb el virus causant de la 
pandèmia que hem i estem lluitant? Per què no s informa (...) que en tant que persones usuàries de serveis socials han d’adquirir el 
compromís de complir les normes de convivència i higiene amb l’ entorn i les persones que en formen part? Per què no s’ha 
incrementat la neteja en molts punts del barri on molta gent fa les seves necessitats d’orinar, defecar i higiene íntima i on hi ha 
concentracions de gent? Per què els operaris que netegen els carrers han de trucar a la policia per a fer la seva feina i de no venir la 
policia aquest servei es deixa de fer? Per què es deixa dormir al carrer però la policia local té la instrucció de fer-los aixecar al matí? 
(...) Algú pensa amb els veïns i veïnes del Centre Històric, zona 1? Quin projecte tenen per al Centre Històric? 
 
Cristina Armengol: “Després d'haver tret del carrer 80 temporers, que es pot fer amb la resta que no han estat allotjats. Quan passi 
els 15 dies d 'allotjament, que es farà? I quant a la seguretat i neteja dels carrers?” 
 
Josep Maria Muñoz: “Quines mesures s'han implementat des de l'ajuntament per ajudar als residents del Centre Històric zona 1 per 
tenir informació sobre les mesures de seguretat davant el brot pandèmic del Covid 19 i evitar el seu contagi? Hi ha treballadors 
socials, educadors i personal sanitari atenent les persones que són usuàries dels serveis socials de ciutat (...) als carrers i places del 
Centre Històric zona 1? I a les persones que estan vivint als carrers? I als veïns i veïnes del centre històric zona 1? Quines mesures 
s'han implementat des de l'ajuntament per ajudar als usuaris dels serveis socials de ciutat ubicats al Centre Històric zona 1 per tenir 
informació sobre les mesures de seguretat davant el brot pandèmic del Covid 19 i evitar el seu contagi? Davant l'arribada de 
persones buscant feina al camp a finals del mes d'abril i que es van instal·lar als carrers i places del Centre Històric zona 1, quines 
mesures va prendre l'ajuntament per informar a aquests amb la prevenció del contagi de la Covid 19? A aquestes persones se'ls van 
explicar les mesures per evitar el contagi entre elles i la resta de persones que vivim al centre històric zona 1?, cada dia n'arriben de 
noves, quines mesures es realitzen cada dia per informar-los sobre la prevenció al contagi del covid 19? Podem comprovar cada dia 
que les persones que viuen a l'exterior de la casa de fusta i a altres llocs del barri no observen mesures de prevenció per evitar el 
contagi entre elles i la resta de persones que vivim al Centre històric zona 1, quines mesures ha pres l'ajuntament per complir els 
manaments publicats al BOE i que afecten a totes les persones que estan a l'estat espanyol? Hem pogut ser testimonis de com la 
Guàrdia Urbana no denúncia les infraccions a les ordenances de convivència i civisme, la d'ocupació de la via pública, ni la de la 
venda no sedentària a determinades persones que transiten o viuen al Centre Històric zona 1. Hi ha ordres concretes de l'alcalde o 
d'algun regidor o del cap de la Guàrdia Urbana per no denunciar les infraccions a les esmentades ordenances? Com és que només es 
fan identificacions i confiscacions? Aquesta mesura millora la convivència? Quines accions tenen previstes per fer front a l'arribada 
de persones amb necessitats extremes i que han de tenir cura de la seva salut i de la de les persones del seu entorn, per prevenir un 
nou brot de covid 19? Tenen previst contractar personal, com educadors i personal sanitari per atendre a les persones que viuen als 
carrers del Centre Històric zona 1 i donar ajuda i suport a aquestes i treballar per una bona convivència? L'ajuntament té cura i fa la 
vigilància deguda a la salut de les persones que viuen als carrers del Centre Històric zona 1?, en quins casos? De quina manera? En 
quines accions? I la dels veïns i veïnes? De quina manera? I amb quines accions? Quines propostes i accions té previstes 
l'ajuntament de Lleida per recuperar la convivència i el respecte entre totes les persones que vivim al centre històric zona 1? Quins 
plans de descentralització de tres dels 9 serveis de ciutat que hi ha el centre històric zona 1, Alberg Jericó, Fundació arrels, menjador 
i sala de reducció de danys i serveis socials al carrer la Panera? Quins plans de contingència i prevenció de contagi del covid 19 té 
l'ajuntament per dotar de recursos a tots els serveis de ciutat perquè informin i dotin de sistemes de protecció contra el contagi del 
virus? I quines hi ha per a protegir els veïns i veïnes del centre històric zona 1? 
És posible mayor vigilancia de los cuerpos de seguridad (...) en la calle Llopis (entre la Palma i Nou) un lugar donde hay un 
continuo presencial de personas que consumen drogas? 
 



CONSELL TERRITORIAL DE LA ZONA 01 (Mercat del pla i entorns) 

Plenari realitzat el 1 de juliol de 2021, a l’antic Mercat del Pla 

         

Assisteixen a la reunió  

 

Entitats, Plataformes i altres: 

Associació Veïns Centre Històric Lleida; Associació Veïns Jaume I; Associació Veïns Plaça Ereta; 

Plataforma Pla de l’Aigua de Lleida; Cercle de Belles Arts; FECOLL; Escola de Pràctiques I; AMPA 

Escola Pràctiques I; Associació PROSEC; Fundació Orfeó Lleidatà; Grup Municipal JxC; Grup 

Municipal PSC; Ludoteca Centre Històric; Associació de Moros i Cristians; Grup municipal PP; 

Serveis Socials; Associació Caritat Sant Vicenç de Paül; Col·legi Arquitectes (COAC); Anti Sida 

Lleida; i Agrupació Ilerdenca de Pessebristes; Fòrum Ciutadà per la Cohesió Social- FOCCS; 

Associació Juvenil Ndiatiguia. 

Persones:  

Cristina Armengol; Josefina Fernández; Manel Pelay; Divina Drudis; Assumpta Costafreda; Jaume 

Millas; Jordi Mayora; Antoni Soliva; Marta Salla; Josep Ll. Gázquez; Bea Obis; Juan R. Castro; Toni 

Baró; Maite Pascual; Estela Peralta; Joan Capdevila; Emília Corona; Teresa Solans; Montserrat 

Rocaginé; Pedro Angás; Jordi Cipriano; Carles Ortiz; Josep Navarra; Miguel Castellà; Carme Valls; 

Josep Mª Carles; Xesca García; Silvia Guiu; Sònia Urbina; Asunción Besa; Oscar Lanza; Mª Lluisa 

Ausàs; Josep Maria Muñoz; Laureana Cervera; Jesús Bometón; Joan Fibla; Emili Llauradó; Carla 

Martinez; Jordi Curco; Isaac Caballero; Enzio Miranda; Anna Llobet; Josephine Ngo; Ibrahim Bao; 

Oriol Berenguer; Nogay Ndiaye; i Miquel Sabaté. 

Per l’administració municipal: 

La regidora de Zona i presidenta del CdZ01, Montserrat Pifarré; la regidora de Participació 

Ciutadana i vicepresidenta del CdZ01, Elena Ferre; i de part de la Secretaria Tècnica del Consell 

de Zona: Sogues Sendra. 

 

S’inicia el plenari del Consell de la zona 01 amb la benvinguda del regidor Montse Pifarré.  Exposa 

les diferents accions de la Paeria que s’han dut o es duran a terme: 1-  s’està treballant amb els 

dos presidents de les AV per aglutinar totes les festes per tal de donar ,més força i viabilitat al 

barri; 2- s’ha obert una nou negoci (vermuteria) al c/Lluís Besa; 3- el centre històric serà el pioner 

on hi hauran les zones de baixes emissions, això suposa baixar la velocitat dels cotxes i que en 

determinades hores els vehicles pesants no puguin passar; 4- s’inicia la tramitació d’una àrea 

d’innovació social i urbana perquè gent jove i famílies vinguin al barri; 5- durant el segon 

trimestre s’arreglarà el clavegueram  del passatge de l’Empordà; 6- nombra el Post Fest i el 

festival d’Art urbà que va tenir lloc el 18 d’Abril i fa incís que cada any el centre històric tindrà 

un nou mural; 7- el que es pretén a les festes de la tardor es portar activitats al barri per tal de 

fer-lo més visible; 8- hi ha WIFI a la primera i segona planta del Centre Cívic l’Ereta i s’està 

treballant per instal·lar-lo a al tercera i quarta planta; 9- hi ha pendent el trasllat de l’oficina del 

IMO ubicada al entresol de l’oficina d’habitatges del carrer Cavallers a un local al carrer Tallada 

que fa cantonada amb el carrer Cavallers, aquest serà un servei de inserció socio-laboral (ofereix 

entrevistes i tutories informació d’ofertes de treball, cursos d’iniciació a les TIC, classes de 

lectoescriptura i formacions informatives); 10- informa del nou projecte FAb Lab que s’ubicarà 

al Mercat del Pla amb l’objectiu de  dinamitzar el barri perquè vinguin persones de tota la ciutat 

i trencar l’estigma de que al Centre Històric només hi poden haver serveis socials; 11- s’està 

treballant en l’aprofitament del turó de la Seu vella per realitzar diferents activitats lúdiques i 



esportives; 12- s’està estudiant un projecte per ocupar els solars buits, dignificar-los i que tinguin 

un ús dedicat al lleure per descansar; 13-  un altre punt que s’està treballant es la instal·lació 

d’un punt de suport digital al Centre Cívic de l’Ereta. 

 

En desenvolupament al tercer i quart ordre del dia, pren la paraula Joana Villarraga, tècnica de 

l’equip de Participació Ciutadana.  Fa la presentació del projecte de promoció d’acció 

comunitària i participativa que s’està duent a terme al barri des de la regidoria treballant les 

necessitats i potencialitats del barri. Exposa les 3 comissions de treball: manteniment i civisme; 

seguretat; i medicació i diversitat. Anima  a la gent a participar i formar part dels diferents grups 

de treball.  

 

A continuació les persones participants al grup de treball exposen diferents aspectes: 

 

Jordi Cipriano, veí. Fa una breu explicació de les conclusions de la primera reunió que van fer:1- 

manca de manteniment al espai urbà; 2- manca d’atenció als veïns/es; 3- solucionar el problema 

del orins al carrer. Comenta la iniciativa de realitzar activitats per dignificar el barri. Finalitza la 

seva intervenció fen incís que s’estan posposant petites actuacions (que no solucionen els 

problemes globals del barri), amb la idea que l’ajuntament doni resposta al barri.   

 

Josephine Ngo, veïna. Grup de treball de mediació i diversitat. Fa incís que l’objectiu és poder 

fer accions conjuntes per a conviure entre tots i millorar la relació entre els veïns. 

 

Ibrahim Bao, Associació de senegalesos de Lleida i Comarca. Exposa el projecte de l’hort 

comunitari a Rufea i la idea de voler treballar la cohesió del barri.  

 

La regidora de Participació, Elena Ferre, dona per aprovades les comissions específiques de 

treball (manteniment i civisme; seguretat; i medicació i diversitat). 

 

Torn general de preguntes i/o de propostes  

 

Jaume Millas, Associació de veïns Jaume I. Fa diferents demandes amb relació a : 1- manca de 

manteniment de les faroles del C/ Sant Carles; 2- les càmeres de seguretat del C/Sant Carles; 3- 

no poden connectar l’aigua a la pista la Panera; 4- les aglomeracions de les persones a diferents 

racons del barri sobretot davant d’Hisenda i  el “mercat” de la plaça del Dipòsit; i  5- la venta de 

droga al barri i la inseguretat que això provoca.   

 

Oscar Lanza, Som Veïns. Fa queixes sobre : 1- la duplicació d’un diagnòstic de les necessitats que 

té el barri per part de diferents agents (Associacions de veïns, consell de zona...) i la manca 

d’actuacions per solucionar-ho ja que no ha canviat res; 2- la manca de resposta d’un manifest 

que “som veïns” va traslladar a l’Ajuntament fa temps. Fa incís que el centre històric està dividit 

amb dos zones, i la Zona01 és la  que assumeix el grau de solidaritat més alt de tota la ciutat 

acollint la gran majoris de  serveis  socials o serveis per tota la ciutat, deixant de banda les 

necessitats reals del veïnat del barri. Proposa la reubicació d’alguns serveis a altres parts de la 

ciutat.  

 



Josep Maria Muñoz, Som Veïns.  Remarca diferents aspectes amb el que està en desacord: 1-  

no han tret els serveis socials del barri sinó que el que s’ha fet es afegir-n’hi més (comenta alguns 

exemples); 2-  la funcionalitat que se li dona al IMO i al nou projecte que es vol fer al Mercat del 

Pla; 3- l’obertura del menjador de Jericó, Banc dels Aliments i Arrels, ja que demanen que no es 

renovi la concessió amb aquest espai i es tanquin per certs motius:  no tenen les  instal·lacions 

adequades, no estan amb un entorn  que faciliti la reinserció i el treball que es pugui fer amb els 

usuaris i perquè en aquest espais no s’està treballant una  bona convivència amb el veïnat, fen 

incís amb que no és un centre comunitari, ja que el centre comunitari és el Centre Cívic l’Ereta; 

4- el que es reflecteix a les actes que fan el grup dinamitzador; 5- amb les persones incíviques 

per no realitzar els seves necessitats on correspon; 6- insisteix amb que la guàrdia urbana si que  

té competència per treballar amb la lluita contra la droga. 

 

Lluïsa Ausàs, Som Veïns. Insisteix amb que: 1- el diagnòstic del barri ja es va fer; 2- el servei 

municipal faci el manteniment com a tot arreu; 3- la reubicació dels serveis socials ja que en 

aquest barri ja n’hi ha molts i buscar alternatives per aquets; 4- s’ha de tenir en compte l’opinió 

dels veïns/es per fer projectes al barri; 5- no s’ha observat cap millora de convivència, ja que els 

problemes principals que afecten al veïns i continuen estant. Finalment expressa el seu enuig 

amb la manca de solucions i alternatives que s’ofereixen al barri.   

 

Jordi Mayoral, AV Plaça l’Ereta. Fa una sèrie de reivindicacions pel barri: 1- més neteja ; 2- més 

vigilància; 3- un tancat de les escales de l’Ereta l’han trencat i  l’utilitzen coma urinari públic; 4- 

l’autobús L11; 5- el trasllat del serveis que estaven instal·lats a Maranyosa eren provisionals i fa 

4 anys que encara estan al Centre Cívic l’Ereta. També reivindica la manca de neteja del riu.  

 

Jordi Trepat, veí. Proposa augmentar i millorar la distribució dels contenidors de reciclatge. 

Felicita per la iniciativa de les caminades i l’exercici físic, tot i així, fa incís que es important 

l’opinió de les diferents  associacions de corredors. Finalment comenta la gran quantitat de 

coloms que s’acumulen  a un dels edificis del c/Sant Martí i la conseqüència d’aquets.  

 

Jordi Cipriano, veí. Fa queixa de la manca d’interacció amb els veïns del barri i la opinió que 

aquest tenen per emprendre els diferents projectes que planteja l’Ajuntament a la zona on 

viuen, ja que els projectes que plantegen (exposa d’exemple el Fab Lab) no tenen en compte les 

necessitats que el barri té en aquets moment.  

 

Enzio Miranda, veí. Agraeix poder participar a les reunions i ànima a la implicació per fer entre 

tots un millor barri amb l’ajuda de l’Ajuntament. 

 

Miquel Sabaté, Plataforma Pla de l’Aigua de Lleida. Explica que no s’ha fet res pel barri i que  tot 

continua igual amb  la mateixa  dinàmica. S’ha de comprendre la situació de les persones que 

viuen i treballen  al barri, i tenen una visió i inquietuds diferents a les de l’Ajuntament.   Els veïns 

estan cansats de proposar idees perquè no veuen resultats. Demana que l’Ajuntament sigui 

proactiu, buscar veritables canals de participació. Hi ha  moltes idees per fer un barri sostenible, 

singular, diferent....per exemple condicionar el Mercat del Pla i que sigui accessible pels veïns 

del barri. Demana canviar l’actitud per part de l’Ajuntament i proposa mirar el blog de la 

plataforma de l’aigua ja que hi han moltes idees per fer.  



 

Oriol Berenguer, Fundació Banc d’Aliments. Fa unes mostres d’agraïment a totes les entitats del 

barri. Explica breument el projecte que duen a terme i els tres eixos amb els que estan treballant: 

el social, el sostenible i el comunitari. S’està experimentant amb un servei social nou que vol ser, 

al mateix temps dinamitzador del barri. Fa una reflexió envers l’opinió que hi ha dels servies 

socials. Finalment comenta que el problema no són els serveis socials, sinó el problema és social.  

 

Nogay Ndiaye, Associació Juvenil Ndiatiguia. Parla sobre l’impacte positiu que ha tingut la narco 

sala al barri i la gran diversitat cultural que hi ha fent incís amb  deixar de criminalitzar a les 

persones migrants que hi ha al barri i integrar-les a les diferents activitats que s’hi realitzin. Fa 

el comentari que és un barri on és molt difícil la convivència ja que les pròpies entitats veïnals 

estan dividides i cadascuna vetlla pel seu interès. El col·lectiu migrat s’ha sentit discriminat i por 

acceptat  en les diferents festes del barri.  Reivindica un espai al barri per realitzar activitats 

accessible a tots.  

 

En replica a la intervenció anterior, diversos veïns manifesten que mai han negat l’entrada a 

ningú des de l’Associació de veïns Jaume I. Des de la Plataforma del Pla de l’Aigua mai s’ha 

organitzat cap festa major i  es mostra el desacord en el repartiment de menjar realitzat per 

aquesta entitat, en espais sense condicions sanitàries. Manifesten  també que hi ha moltes 

xeringues al carrer i la necessitat de disposar d’educadors /es de  carrer per combatre 

l’incivisme. A més, fa incís que des de “Som Veïns” obren la participació a tota la gent del barri 

sense discriminar a ningú. 

 

Johana Villarraga tècnica de l’equip de participació ciutadana comenta que fa molt poc temps 

que s’han incorporat a treballar als consells de zona, demana un vot de confiança, creu que és 

necessari treballar plegats de forma cohesionada amb totes les entitats del barri. 

 

En atenció a les observacions que han anat fent les persones participants a la reunió, la regidora 

de zona, Montse Pifarré, respon: 1- s'està trobant  una solució més efectiva al tema de les 

faroles; 2- hi han diferents projectes que s'estan duent a terme per treballar el tema de 

l'incivisme al barri; 3- s’està treballant el tema del mercat de la Plaça del Dipòsit; 4- s’està 

treballant amb el manifest però no serà immediat; 5- remarca que s'estan ubicant serveis socials 

a tota la ciutat; 6- explica la part positiva que pot aportar el Fab Lab al barri i recalca que no es 

farà amb els pressupostos completament de l'Ajuntament; 7- es renova la concessió amb Jericó 

perquè no hi ha alternativa; 8- s'està treballant per trobar una solució respecte al problema que 

hi ha amb els orins al carrer; 9- la Guardia Urbana i els Mossos estan fent una acció conjunta per 

combatre el tema de la droga; 10- fa incís amb que el projecte que porta la regidoria de 

participació sobre la diagnosi, ja se li va facilitar tota la documentació i informació que  es tenia 

i a partir d’aquí es va treballar; 11- s'està fent un correcte manteniment al barri; 13- el tema de 

la inseguretat és recurrent a tota la ciutat i ja s’estan fent diferents actuacions; 14- recorda la 

campanya que s’està fent des de el mes de Març per les persones que fan pernocta al carrer; 

15- s'està estudiant si es tornarà a  incorporar la línia de bus; 15- reunir-se amb el tècnics per 

tornar a revisar els punts de recollida de reciclatge; 16- el tema des coloms és general a tota la 

ciutat i ja s'està estudiant; 17- explica on van dirigits els  fons Next Generation:  en l’àmbit de 

digitalització, temes de medi ambient i alguns serveis socials. Finalitza parlant de la gran 



diversitat que hi ha al barri i la gran feina que s’està fent per dinamitzar-lo  fent partícip a tot el 

veïnat i associacions amb els diferents projectes que hi ha i que es duran a terme.  

 

Es crea un ambient de tensió entre els participants al consell i es decideix donar per finalitzada 

la sessió plenària. 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 

Sogues Sendra 

Lleida, 1 de Juliol 
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CONSELL TERRITORIAL DE LA ZONA 01 (Centre Històric: Mercat del pla i entorns) 

Plenari realitzat el 18 de maig de 2022, al Centre Cívic de l’Ereta. 

Assisteixen a la reunió: 

 
Entitats, Plataformes i Grups: 

Asociación Watani para la Libertad y la Justicia; Grup Municipal Comú de Lleida; Associació 
Cultural d’Artistes Promethea; Escola Bressol Centre Històric; Associació Colors de Ponent ; 
Plataforma Pla de l’Aigua; Som Veïns; Institut Municipal d’Ocupació (IMO); Associació Amics de la 
Seu Vella de Lleida; Grup Municipal PSC; Associació de Veïns i Comerciants del Centre Històric; 
Associació Nostàlgia; Associació de Senegalesos; Associació Ndiatinguia; Escola Cervantes; 
Joventut; Fundació Arrels; Fundació Orfeó Lleidatà; Associació de Comerciants; Agrupació 
Ilerdenca de Pessebristes; Associació de Mali; Associació de veïns Jaume I; Fundació Jericó; i Banc 
dels Aliments. 

Persones: 

Mourad El boudouhi; Miquel Castellà; Elena Ferre; Joan Giralt; Lluis Sancho; Jose Ibarrola; Gemma 
Gil; Mònica Fernández; Gemma Subirà; Miquel Sabaté; Josep Maria Muñoz; Oscar Lanza; Djibril 
Traore; Mireia Aldabó; Joan Ramon González; Carme Valls; Cristina Armengol; Josep Navarra; 
Montserrat Rocaginé; Jaume Millas; Maite Pascual; Ibrahima Bao; Emmanuel Serge Thierry; Antoni 
Soliva; Zacaria Sourouri; Jasmine Sedó; Mariona Argemí; Montse Guardiola; José Miguel 
Fernández; Jordi Curcó; Diakaridia Daou; Elena Pàmpols; Jordi Fo; Sònia Griñó; Evan Sadolor; 
Estefania Reñé; Jordi Xafer; Joan Lorenzo; Anna Vila; Teresa Farré; Josep Ma. Romero; i Joan Falcó. 

Per l’administració municipal: 

El paer en cap, Sr. Miquel Pueyo; la regidora de zona, Montserrat Pifarré i de l’Àrea de 
Participació, Cristina Saiz; Glòria Vicens i Sogues Sendra. 

S’inicia el plenari del Consell de la zona 01 amb la benvinguda del Paer en Cap, Sr Miquel Pueyo, i  
excusa l’absència de la regidora de Participació, Marta Gispert, per motius de salut. Parla sobre 
l’actual model de Participació, els Consells de Zona i els Consells de Ciutat , el qual són espais de 
debat, de diàleg i de concertació. Comenta que és conscient de la complexitat del barri i de la 
necessitat d’afrontar-la des de la millora urbanística i de l’entorn, des de la millora de la seguretat i 
del civisme, des de la millora de l’atenció a les persones més vulnerables i que també això s’ha de 
fer treballant pel benestar de totes les famílies del barri. Seguidament, fa esment de diverses 
accions que s’han dut a terme en el barri com: 1- nombra les diferents actuacions per part de la 
Guàrdia Urbana i  la policia administrativa durant el que portem d’any pel que fa als temes de 
seguretat, venta ambulant, neteja, sorolls a la via públic i domicilis, robatoris, consum de 
substàncies estupefaents, etcètera; 2 - el Pla de Millora de l’Espai Públic fent incís amb la 
importància de la neteja dels solars buits i l’inici dels expedients als propietaris per tal que 
procedeixin a la neteja d’aquets, entre d’altres.  

A continuació, la regidora de Zona01, Montse Pifarré, fa esment de diverses actuacions del barri 
que s’estan fent o que es preveuen fer a curt termini com: 1- el procés d’obertura de la pista de la 
Panera, des de la Regidoria de Joventut s’estan fent consultes per decidir els usos, per tal de 
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millorar l’arranjament i la part artística de la pista; a més les claus ja estan disponibles al Centre 
Cívic de l’Ereta i la reserva de l’espai es fa a través de la pàgina web de Participació; 2- es 
col·locaran 30 papereres a partir d’una prospecció que es va fer des de la Comissió de treball per la 
ubicació d’aquestes; 3- ja està en funcionament el Punt de Suport Digital al Centre Cívic de l’Ereta:  
és un punt d’acompanyament a l’expedició de l’id-cat Mòbil, acompanyament en tràmits on-line i 
servei de petició de cita prèvia en els diferents serveis municipals i impressió de certificat de padró 
individual; i el Punt d’Autoservei on hi ha instal·lat un  ordinador a l’entrada  on la ciutadania pot 
venir a fer els seus tràmits, hi ha una persona “el connector/a digital”  encarregada de fer 
pedagogia, fer l’acompanyament en els tràmits i  lluitar contra la bretxa digital; 4- al juliol està 
previst la inauguració del circuit de rutes saludables on es procurarà incloure la restauració, alguns 
monuments i/o espais d’interès, entre d’altres; 5- pel que fa a Mobilitat, s’han estat fent els 
habituals treballs de senyalització i pintura, s’ha consolidat la pacificació del carrer Panera amb 
part de la plaça dels Gramàtics (hi han els pilons i està ben senyalitzat), s’han renovat 
completament els ascensors del Canyeret-Seu Vella i també s’ha fet la renovació del col·lector del 
passatge d’Empordà. Continuant amb la mobilitat es comenta la petició realitzada per Som veïns: 
fa uns mesos que ens va convocar a una reunió, a la qual hi vam anar diferents regidors i ens va 
presentar un pla de mobilitat que també van fer arribar a la Regidoria de Mobilitat; des de la 
Regidoria de Barri s’ha treballant i s’ha parlat amb els tècnics de la Regidoria de Mobilitat i van dir 
que és un espai molt ampli i que s’han de tenir en compte molts factors tècnics i que Mobilitat ara 
estan col·lapsats gestionant els diners de les subvencions rebudes d’Europa per a fer la 
transformació a la ciutat, però que veuen molt viable el projecte i que s’encarregarà de manera 
externa, que s’estan preparant els plecs i sortirà a licitació i es tindrà un informe extern; 6- pel que 
fa a l’IMO, es va inaugurar l’oficina d’orientació laboral a Cavallers-Tallada i també que els joves de 
la Casa dels Oficis de l’IMO han fet l’arranjament de l’edifici municipal que acull la FAV; 7- exposa 
alguns els edificis que s’han enderrocat a causa de les males condicions i d’altres que estan 
pendents; 8- durant el festival Post Fest, cada any es pintarà un mural al Centre Històric; i 9- 
nombra l’associació Promethea i la seva dinamització en l’aspecte artístic i cultural que ofereix al 
barri.   

En Desenvolupament del quart ordre del dia, Glòria Vicens, tècnica de l’Àrea de Participació, 
exposa la plataforma digital participativa “Decidim”. Una eina avançada de participació que 
permet que tota la ciutadania prengui part de tots els processos participatius que es duran a 
terme a la ciutat de Lleida. Es tracta d’avançar en la democràcia participativa. Finalment fa un breu 
resum del funcionant per poder accedir-hi i anima a la gent a participar. 

Les tres opcions per accedir a la plataforma “Decidim” són: 
 
- https://participacio.paeria.cat/ 
- https://lleida.decidimcatalunya.cat/ 
- https://decidimlleida.paeria.cat 

En l’inici del cinquè punt de l’ordre del dia, Cristina Saiz, Cap de l’Àrea de Participació, parla sobre 
la importància de la reconstitució del Grup Dinamitzador i  que dins d’aquest grup hi pugui haver 
una persona de cadascuna de les entitats que treballen al barri i els veïns i les veïnes que a títol 
individual vulguin corresponsabilitzar-se de les qüestions de barri.  

Seguidament, es procedeix a constituir el Grup Dinamitzador de la Zona 01: de l’Associació de 
Veïns i Amics de la Plaça Ereta, el Jordi Mayoral; de l’Associació de Veïns i Comerciants del Centre 
Històric, la Cristina Armengol; de l’Associació de Veïns Jaume I, encara no han dit la persona, 
malgrat sí estan interessats; de Prosec, la Xesca ; de l’Associació Ndiatinguia, l’Emmanuel Serge 
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Thierry; del “Som veïns”, l’Òscar Lanza; del Fòrum Ciutadà per la Cohesió Social - FOCCS , el 
ZaKaria Sourouri; de l’Associació Promethea, el Joan Giralt; de l’Associació Anti-Sida, l’Ester 
Bellido; de l’Associació Cultural, de Bronca, el Ximi; de la Fundació Arrels, la Maria Solé; de la 
Fundació Jericó, l’Anna Vila; del menjador, la Teresa Farré; de l’Associació de Comerciants, 
l’Estefania Reñé; de l’Escola Cervantes, la Sònia Griñó; de l’Orfeó, l’Albert Hortal; de l’Associació 
Plataforma Pla de l’Aigua, el Josep Maria Muñoz. I els veïns que han manifestat a títol individual la 
seva voluntat de participar-hi són: el Miquel Capellà, la Montserrat Rocaginé, el Djibril Traore, el 
Josep Navarra i el Pau Llop. Afegeix que si algú més vol manifestar la seva voluntat de ser-hi, 
benvingut serà.  També, comenta que aquestes entitats tenen seu social al barri. 

Seguidament, la Regidora Montserrat Pifarré dona pas a dues intervencions de grups  i entitats del 
barri per exposar els projectes: 

- Som veïns: presenta la proposta de mobilitat i pacificació de trànsit de vehicles al Centre 
Històric, on planteja la necessitat i oportunitat de peatonalitzar el Centre Històric per tal 
de pacificar la circulació de vehicles, restringint-ho a veïns i veïnes i vehicles de serveis en 
horaris laborables.  

- Promethea: presenten el projecte de les escales. Un projecte que el que pretén és  
mostrar que Lleida sempre ha sigut una ciutat multicultural i des d’aquesta base intentar 
treballar en un procés participatiu on tots els veïns hi puguin dir la seva i que, al final, es 
pugui adequar el barri artísticament i que també representi una part històrica de la ciutat.  

 

Torn general de preguntes i/o propostes: 

Montse Guardiola, propietària del restaurant “Celler del Roser” i veïna, parla sobre la manca de 
manteniment tant de neteja com de jardineria d’algunes de les zones del Centre Històric, fen incís 
a la part del Call Jueu proposant també, canviar els vinils descriptius de la història ja que estan 
destrossats. Afegeix l’incivisme per part d’algunes famílies que hi conviuen.  
Emmanuel Serge,  Associació Ndiatinguia, fa referència a la delinqüència que hi ha al barri i a 
l’incivisme de la gent. També comenta la situació de vulnerabilitat amb la que es troben moltes 
persones.   
Joan Ramon González, Associació Amics de la Seu Vella, dubtes sobre l’ús que se li vol donar a 
l’edifici de l’antiga Policia Nacional (c/ Sant Martí). A més es queixa de: 1- els orins al monument 
que hi ha a la glorieta de Baltasar Gracián; 2-  que hi ha dues rutes que no funcionen, una de la de 
les “Fonts de l’Aigua” perquè la Font de les Piques està espatllada i la Font del carrer del Roser que 
està plena de pintades i no té aigua; l’altra ruta és la de la Cuirassa per manca de manteniment. 
Josep Ibarrola, veí, parla sobre la contaminació electromagnètica i de fer la identificació de les 
zones de baixes emissions. 
Mourad El Bodouhi, Asociación Watani para la Libertad y la Justicia, proposa una mesquita a 
l’edifici de l’antiga Policia Nacional. 
Josep Maria Muñoz, Plataforma Pla de l’Aigua, comenta diferents aspectes: 1- demana que si es 
poden compartir més acuradament les dades de les actuacions de la Guàrdia Urbana que s’han fet 
al barri; 2- parla sobre el augment del mercat il·legal de la Plaça del Dipòsit ja que  infringeix punts 
de diverses ordenances municipals i que no té empara legal, per aquest motiu es va demanar el 
tancament o la regularització d’aquest mercat, i que de moment,  no s’ha fet res, a més, es fan 
sorteigs i jocs d’atzar amb diners, a la vista de tothom; 3-  que es va fer un mapa amb els punts de 
venta de la droga al barri, a l’espai públic i que, per part de l’Ajuntament, no s’ha donat cap solució 
al problema; 4- els problema dels solars, amb persones que hi estan dormint i que s’acumulen 
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escombraries i diferent material comburent amb el risc d’incendi que això comporta; 5- denuncia 
que al barri hi han venedors de begudes al carrer Tallada amb carrer Galera, al carrer Boters i a la 
plaça del Dipòsit, sense cap registre sanitari, cap control, ni cap llicència i pot ocasionar problemes 
de salut pública i perjudicis pels venedors; 6- la manca d’autoritat en les seves actuacions per part 
de la Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra al barri ja que reben pressions per part dels incívics i 
delinqüents; 7- la seva opinió amb referència a DIP, i també, comenta que el grup que ha servit per 
donar un servei de ciutat més als usuaris de les empreses del tercer sector que estan ubicades al 
barri que als propis veïns; 8- no tenen cap constància de que hi hagi un projecte certificat darrera 
amb respecte a la Fab Lab  i que ja hi ha un altre Fab Lab pendent de desenvolupar ubicada a  
l’Escola de Treball. Finalment fa incís amb el fet que tothom està obligat a complir les ordenances 
municipals i no es poden fer discriminacions, ni per origen, ni per recursos econòmics, ja que 
tothom té les mateixes obligacions per fer complir les normes.  

Òscar Lanza, Plataforma Som Veïns, exposa: 1- mercat il·legal de la Plaça del Dipòsit continua 
funcionant els 365 dies de l’any; 2- fer més difusió del Punt de Suport Digital instal·lat al Centre 
Cívic del barri; 3- pregunta quants serveis socials s’han desplaçat del barri; 4-  que la situació al 
barri ha empitjorat. A més, Òscar, proposa: 1- la realització d’una campanya de civisme i de 
convivència veïnal a través de díptics en diferents idiomes; 2-  el compliment de les ordenances 
municipals de la ciutat als ciutadans i usuaris dels carrers de la Zona 01; 3-  crear una unitat de 
coordinació entre la Guàrdia Urbana i els Mossos d’Esquadra per lluitar contra la venta i el tràfic 
de droga i contra el incivisme; 4-  la recuperació del nom del Centre Històric i la senyalització als 
accessos i les vies de la ciutat, com també, dins de la mateixa, als carrers que porten al Centre 
Històric; i 5-  la pacificació del trànsit. Finalment, comenta que les propostes i denúncies que s’han 
anat fent estan penjades a la web i no se n’ha resolt cap, i demana l’actuació de l’Ajuntament a 
que hi ha famílies problemàtiques que estan trencant la convivència del barri. 

Ibrahima, Associació del Senegal, del FOCCS i veí, comenta que el barri, històricament, sempre ha 
sigut una zona d’acollida. Diu que s’ha de dignificar el barri i que, fomentar el civisme i la bona 
convivència és una responsabilitat conjunta. 

Lluís Sancho, Associació “Promethea”, explica que ara ja estan les eines per treballar tots plegats i 
entre tots/es assumir el compromís de solucionar els problemes que hi ha al barri. 

Carme Valls, regidora del PSC a l’Ajuntament de Lleida, comenta que es dugui a terme la proposta  
que van presentar de resolució amb referència als solars buits per demanar que es deixin els solars 
oberts, de manera que els serveis de neteja hi poguessin entrar.  

Miquel Castellà, veí, fa una reflexió per tal de recuperar el barri. Finalment, fa un reconeixement 
al  bon funcionament de l’IMO i dels seus treballadors/es.  

ZaKaria Sourouri, del FOCCS, comenta que la seva preocupació pel barri i la necessitat de treballar 
conjuntament per un barri exemplar. 

 
Finalitzat el torn general de preguntes i/o propostes, i en atenció a les observacions que han anat 
fent les persones participants a la reunió, el Sr. Miquel Pueyo respon: 1- ànima als assistents  a 
participar al  Grup Impulsor del Pla de Millora de l’Espai Públic per tractar els temes de neteja i 
jardineria, tot i així,  pel que fa al Call Jueu, requereix d’un manteniment que és força costós;  2- la 
caserna de l’Antiga Policia Nacional, és zona verda, i proposa  que a través del Grup Dinamitzador 
s’aportin idees de que fer-hi; 3-  aclareix que és important deixar als treballadors i treballadores 
municipals al marge del tema polític; 4- els temes de la campanya de civisme, de la recuperació de 
la senyalització i de la pacificació del trànsit estan en procés de fer-ho; 5- que la creació d’una 
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Unitat Mixta entre la Guàrdia Urbana i els Mossos d’Esquadra, s’hauria de comentar a les 
respectives autoritats que els competeix.   

A continuació, la regidora de Zona01, Montse Pifarré, respon a altres qüestions: 1- al barri es 
treballa tenint en compte la diversitat cultural i sempre es procura que des dels Serveis Socials 
s’atenguin a totes les persones vulnerables; 2- davant de l’antiga caserna de la Policia Nacional es 
construirà un gran edifici de serveis de la Generalitat de Catalunya; 3-  s’han de canviar les teles 
que cobreixen el reg de la Cuirassa; 4- amb referència a les zones blanques, s’ha d’esperar a tindre 
aparells homologats i que hi hagi els tècnics del Departament de Salut de la Generalitat per valorar 
la perillositat, a més hem d’esperar la guia de bones pràctiques que elaborarà la OMS; 5- nombra 
les actuacions realitzades per part de la Guàrdia Urbana al mercat il·legal de la Plaça del Dipòsit; 6- 
el treball que es fa als solars buits per part del Pla de Millora de l’Espai Públic; 7- s’ha començat a 
inspeccionar domicilis pel que fa a la venta il·legal per part de la Guàrdia Urbana; 8- que no s’han 
instal·lat més Serveis Socials al barri; 9- la campanya de convivència s’està treballant  des del Grup 
Dinamitzador i amb el Pla de Millora de l’Espai Públic; 10- es compleixen les ordenances 
municipals;  11- la pacificació del trànsit està  a la fase d’estudi tècnic; 12- s’està treballant amb el 
tècnics, tant a nivell jurídic com urbanístic, per valorar quina seria la millor opció, si oberts o 
tancats; i 13- Serveis Socials està al cas de les diferents problemàtiques que hi ha al barri. La resta 
de temes es derivaran als departaments corresponents. 

Cristina Sàiz, Cap de l’Àrea de Participació,  aclareix alguns dels dubtes que han sorgit respecte al 
grup DIP:  insisteix que no es correcta la denominació DIP, sinó que són personal de la regidoria de 
Participació. Actualment, tenim quatre persones a la Regidoria treballant tècnicament per 
dinamitzar els Consells de Zona. Hi ha quinze Consells de Zona a la ciutat i tenim la instrucció 
política d’aquest mandat, de treballar més fermament a Mariola, Centre Històric i Balàfia- Clot. 
Estem intentant desenvolupar tècnicament aquesta funció potenciant la participació en els 
diferents Consells de Zona i en els diferents Grups Dinamitzadors. Procurem la creació d’espais 
relacionals, de grups legitimats i representatius,  que és el que denominen els Grups dinamitzadors 
de les diferents zones, com és el cas d’avui amb la constitució del Grup Dinamitzador de 01. 
Pensem que, a través del Grup Dinamitzador i amb l’ajuda dels responsables tècnics, hem de 
treballar per prioritzar propostes i establir-ne l’ordre de la implementació; pensem que s’ha de 
treballar la corresponsabilitat, crear xarxa, empatia, coneixença, ajuda mútua entre les diferents 
entitats, veïns i veïnes per millorar el futur del barri. Hem d’implicar el personal tècnic municipal 
especialitzat de les diferents regidories per treballar el dia a dia, evitant generar expectatives i 
treballar sobre idees que realment es puguin desenvolupar als barris.  Com tots i totes sabeu 
l’equip és molt jove, tan sols fa un any i tres mesos que funciona i encara ens queda molt per fer i 
aprendre. Portem pràcticament un any treballant al Centre Històric i ens ha costat molt d’unir a 
totes les entitats per a que treballin totes plegades. Això és vital i cabdal per a que es puguin tirar 
projectes endavant. Entenem que hi han moltes metodologies i diversitat de pensaments i 
d’orígens, però només ens en sortirem si treballem plegats perquè ens estimem el barri. Es 
treballarà amb aquesta trajectòria i es demana que es tingui aquesta complicitat.  

 

Sense cap altre tema a tractar en el dia d’avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 

 
Àrea de Participació Ciutadana 
Alba Biget/Glòria Vicens 
Lleida, 18 de maig de 2022 
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CONSELL DE LA ZONA 01 del CH (Mercat del Pla i entorns)  

Plenari extraordinari realitzat el 18 de juny de 2020, per vídeo conferència, a causa de 
la pandèmia del COVID19 
  
Inscripció telemàtica prèvia realitzada per: 
Marta Nuria Salla; Jordi Cipriano; Oscar Lanza; Lluisa Ausàs; Cristina Armengol; Joan 
Capdevila; Diego Teruel; Samuel de la Fuente; Maria Gemma Gil; Emilia Corona; 
Montserrat Rocaginé; José Ibarrola; Míriam Villoria; Pedro Angás; Laureana Cervera; 
Conxita Ripoll; Antoni Soliva; Josep Mª Muñoz; Ángel Álvarez; Maite Pascual; Carme 
Valls; Ángeles Ribes; Francesc Mòdol; Elena Ferre; i Montserrat Pifarré. 
 
La regidora de zona, Montserrat Pifarré, inicia la sessió plenari del Consell de la zona 
01 i dóna la benvinguda a les persones en xarxa. A continuació, cedeix l’ús de la 
paraula a la regidora de Participació, Elena Ferre, qui presenta la nova imatge 
corporativa dels Consells de Zona de Lleida. 
Acte seguit, la regidora de zona i la regidora de participació procedeixen a explicar 
l’informe/valoració de l’estat de la ciutat arran de la crisi del Coronavirus. 
 
Finalitzada l’exposició dels tres primers punts de l’ordre del dia, es procedeix a donar 
resposta a les preguntes1 que Maria Gemma Gil; Montserrat Rocaginé; Jordi Cipriano; 

 
1 Maria Gemma Gil (E. Bressol Tallada): “Com està l'ampliació o canvi de lloc de l'alberg municipal, hostal Jericó; i la planificació 
d'ampliació de l'escola bressol amb solars buits del voltant.” 
 
Montserrat Rocaginé: “(...) Com és que el Centre Històric de Lleida està a vessar de brossa, brutícia, deixalles vàries? Com és que 
(...) es permet que els solars siguin utilitzats com a banys públics? Com és que (...) hi ha llibertat absoluta per prendre droga tant 
tova com dura a la mateixa via pública i amb tota la impunitat? Com és que (...) no s'ha aplicat l'Estat d'Alarma per la Covid19 de la 
manera en què sí s'ha aplicat a la resta de la ciutat? Com és que al Centre Històric poden viure, dormir, orinar, defecar, etc amb una 
normalitat sorprenent, tothom que vulgui? Com és que aquesta situació es repeteix cada any amb tota tranquil·litat ? Com és que no 
es pacten accions a dur a terme amb els veïns i veïnes del barri que som els autèntics coneixedors de la realitat del Centre Històric? 
Com és que la Paeria permet que als veïns i veïnes del Centre Històric se'ns invisibilitzi, se'ns degradi, se'ns tracti de racistes, etc., 
quan el barri està aguantant des de fa dècades una pressió social brutal? Com és que als usuaris dels serveis socials instal·lats al barri 
(narco-sala, Jericó, menjadors socials, etc) i als usuaris conflictius de la ciutat ubicats en habitatges propietat de l'ajuntament o de la 
Generalitat no se'ls demana complir cap tipus de norma de convivència? 
 
Jordi Cipriano: “Voldria saber com es configuren les comissions de participació que es van definir a l'últim consell de Barri 
presencial. També m'agradaria saber com es canalitzen les propostes que surten del Consell i quin procediment segueixen”. 
 
Samuel de la Fuente: “Recentment s'han implementat mesures per reduir l'ús del vehicle privat i fomentar la vianalització d'alguns 
carrers, algunes de les quals només algunes hores (i alguns trams/sentits de circulació) del cap de setmana. Es preveu ampliar les 
hores, els dies, consolidar tots els sentits de circulació (ex: av. Madrid i Blondel) i sobretot, la permanència de la mesura més enllà 
de la situació d'emergència sanitària actual?”. 
 
Pedro Angás: “Ha pensat la Paeria en tancar d’una vegada el pati que dona a les escales del carrer Ereta que s'hi troba a tocar del 
Centre Cívic del Centre Històric? S'ha convertit en un urinari públic i la pudor, que és insuportable, arriba a les cases”. 
 
Laureana Cervera: “A part de tots el problemes de convivència, nomes mos falta el tancament de vies per tindre mobilitat els veïns; 
és permanent això? A qui se ha consultat aquesta norma? 
 
Òscar Lanza i Lluïsa Ausas: “(...) Per què a dia d´ avui la Paeria no ha contestat les sis denúncies que som veïns va presentar i 
registrar amb entrada d’octubre del 2019? Per què la regidora de barri no va participar a la convocatòria del dia 5 de juny on es 
demanava un barri més digne? Per què la regidora Jordina Freixenet va mentir a la premsa afirmant que el pla iglú no va ser 
instal·lat al centre històric? 
Per què es continua fent majoritàriament la reubicació de famílies problemàtiques al centre històric? I Per què es permet que moltes 
d’aquestes famílies continuï en aquesta dinàmica i no s´actua quan generen problemes al veïnat resident al centre històric? (...) 
Per què la policia local no fa complir les ordenances municipals i permet que es continuï realitzant mercat de roba il·legal i objectes 
robats a places i carrers, el lliure tràfic i consum de drogues al barri, l’acumulació de deixalles al carrer i l’ocupació de la via pública 
per abandonament, incivisme o sense cap mena de justificació? Per què la policia local quan els veïns truquen per denunciar fets 
delictius o actituds que trenquen la normal convivència ciutadana, la resposta policial es la demora, la inoperància o les paraules 
compassives i justificadores (...)? La policia Local té instruccions de no actuar al Centre Històric? 
Per què la ubicació de la única sala de reducció de danys o venopunció de Lleida al centre històric i la reticència a la petició veïnal 
que en sigui traslladat i millorat el serveis reubicant-lo dins d´un complex sanitari específic com (...) l’hospital de Santa Maria? 
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Samuel de la Fuente; Pedro Angás; Laureana Cervera; Óscar Lanza; Lluïsa Ausàs; 
Cristina Armengol; i Josep M. Muñoz; havien realitzat, via Internet, en el moment 
d’omplir el formulari d’inscripció al Plenari del Consell; i, a posteriori, a les que altres 
persones participants han anat escrivint -en directe- al xat de la vídeo conferència. 
 
Acabat el torn de preguntes, la regidora de zona agraeix l’assistència en xarxa i dóna 
per closa la reunió. 
 
Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona o Barri. 
Lleida, 18 de juny de 2020 
 
 
 
 
 
 

 
Per què s’ha renovat el contracte de serveis amb la fundació Jericó si l’espai on està ubicat i els serveis que dona no reuneix les 
condicions adients i ha estat denunciat per aquest mal servei i les moltes molèsties veïnals que genera? Per què es permet cuinar al 
carrer o repartir aliments per part d´agrupacions o individus sense que se’ls requereixi les garanties sanitàries que en son pertinents? 
(...) L´acumulació de deixelles orgàniques i bruticia que aquests fets comporten ha de ser un nou greuge a soportar pel veïnat? Per 
què s´està deixant de fer complir a les persones temporeres tota obligació sanitària i regimental en relació amb el virus causant de la 
pandèmia que hem i estem lluitant? Per què no s informa (...) que en tant que persones usuàries de serveis socials han d’adquirir el 
compromís de complir les normes de convivència i higiene amb l’ entorn i les persones que en formen part? Per què no s’ha 
incrementat la neteja en molts punts del barri on molta gent fa les seves necessitats d’orinar, defecar i higiene íntima i on hi ha 
concentracions de gent? Per què els operaris que netegen els carrers han de trucar a la policia per a fer la seva feina i de no venir la 
policia aquest servei es deixa de fer? Per què es deixa dormir al carrer però la policia local té la instrucció de fer-los aixecar al matí? 
(...) Algú pensa amb els veïns i veïnes del Centre Històric, zona 1? Quin projecte tenen per al Centre Històric? 
 
Cristina Armengol: “Després d'haver tret del carrer 80 temporers, que es pot fer amb la resta que no han estat allotjats. Quan passi 
els 15 dies d 'allotjament, que es farà? I quant a la seguretat i neteja dels carrers?” 
 
Josep Maria Muñoz: “Quines mesures s'han implementat des de l'ajuntament per ajudar als residents del Centre Històric zona 1 per 
tenir informació sobre les mesures de seguretat davant el brot pandèmic del Covid 19 i evitar el seu contagi? Hi ha treballadors 
socials, educadors i personal sanitari atenent les persones que són usuàries dels serveis socials de ciutat (...) als carrers i places del 
Centre Històric zona 1? I a les persones que estan vivint als carrers? I als veïns i veïnes del centre històric zona 1? Quines mesures 
s'han implementat des de l'ajuntament per ajudar als usuaris dels serveis socials de ciutat ubicats al Centre Històric zona 1 per tenir 
informació sobre les mesures de seguretat davant el brot pandèmic del Covid 19 i evitar el seu contagi? Davant l'arribada de 
persones buscant feina al camp a finals del mes d'abril i que es van instal·lar als carrers i places del Centre Històric zona 1, quines 
mesures va prendre l'ajuntament per informar a aquests amb la prevenció del contagi de la Covid 19? A aquestes persones se'ls van 
explicar les mesures per evitar el contagi entre elles i la resta de persones que vivim al centre històric zona 1?, cada dia n'arriben de 
noves, quines mesures es realitzen cada dia per informar-los sobre la prevenció al contagi del covid 19? Podem comprovar cada dia 
que les persones que viuen a l'exterior de la casa de fusta i a altres llocs del barri no observen mesures de prevenció per evitar el 
contagi entre elles i la resta de persones que vivim al Centre històric zona 1, quines mesures ha pres l'ajuntament per complir els 
manaments publicats al BOE i que afecten a totes les persones que estan a l'estat espanyol? Hem pogut ser testimonis de com la 
Guàrdia Urbana no denúncia les infraccions a les ordenances de convivència i civisme, la d'ocupació de la via pública, ni la de la 
venda no sedentària a determinades persones que transiten o viuen al Centre Històric zona 1. Hi ha ordres concretes de l'alcalde o 
d'algun regidor o del cap de la Guàrdia Urbana per no denunciar les infraccions a les esmentades ordenances? Com és que només es 
fan identificacions i confiscacions? Aquesta mesura millora la convivència? Quines accions tenen previstes per fer front a l'arribada 
de persones amb necessitats extremes i que han de tenir cura de la seva salut i de la de les persones del seu entorn, per prevenir un 
nou brot de covid 19? Tenen previst contractar personal, com educadors i personal sanitari per atendre a les persones que viuen als 
carrers del Centre Històric zona 1 i donar ajuda i suport a aquestes i treballar per una bona convivència? L'ajuntament té cura i fa la 
vigilància deguda a la salut de les persones que viuen als carrers del Centre Històric zona 1?, en quins casos? De quina manera? En 
quines accions? I la dels veïns i veïnes? De quina manera? I amb quines accions? Quines propostes i accions té previstes 
l'ajuntament de Lleida per recuperar la convivència i el respecte entre totes les persones que vivim al centre històric zona 1? Quins 
plans de descentralització de tres dels 9 serveis de ciutat que hi ha el centre històric zona 1, Alberg Jericó, Fundació arrels, menjador 
i sala de reducció de danys i serveis socials al carrer la Panera? Quins plans de contingència i prevenció de contagi del covid 19 té 
l'ajuntament per dotar de recursos a tots els serveis de ciutat perquè informin i dotin de sistemes de protecció contra el contagi del 
virus? I quines hi ha per a protegir els veïns i veïnes del centre històric zona 1? 
És posible mayor vigilancia de los cuerpos de seguridad (...) en la calle Llopis (entre la Palma i Nou) un lugar donde hay un 
continuo presencial de personas que consumen drogas? 
 



CONSELL TERRITORIAL DE LA ZONA 01 (Mercat del pla i entorns) 

Plenari realitzat el 1 de juliol de 2021, a l’antic Mercat del Pla 

         

Assisteixen a la reunió  

 

Entitats, Plataformes i altres: 

Associació Veïns Centre Històric Lleida; Associació Veïns Jaume I; Associació Veïns Plaça Ereta; 

Plataforma Pla de l’Aigua de Lleida; Cercle de Belles Arts; FECOLL; Escola de Pràctiques I; AMPA 

Escola Pràctiques I; Associació PROSEC; Fundació Orfeó Lleidatà; Grup Municipal JxC; Grup 

Municipal PSC; Ludoteca Centre Històric; Associació de Moros i Cristians; Grup municipal PP; 

Serveis Socials; Associació Caritat Sant Vicenç de Paül; Col·legi Arquitectes (COAC); Anti Sida 

Lleida; i Agrupació Ilerdenca de Pessebristes; Fòrum Ciutadà per la Cohesió Social- FOCCS; 

Associació Juvenil Ndiatiguia. 

Persones:  

Cristina Armengol; Josefina Fernández; Manel Pelay; Divina Drudis; Assumpta Costafreda; Jaume 

Millas; Jordi Mayora; Antoni Soliva; Marta Salla; Josep Ll. Gázquez; Bea Obis; Juan R. Castro; Toni 

Baró; Maite Pascual; Estela Peralta; Joan Capdevila; Emília Corona; Teresa Solans; Montserrat 

Rocaginé; Pedro Angás; Jordi Cipriano; Carles Ortiz; Josep Navarra; Miguel Castellà; Carme Valls; 

Josep Mª Carles; Xesca García; Silvia Guiu; Sònia Urbina; Asunción Besa; Oscar Lanza; Mª Lluisa 

Ausàs; Josep Maria Muñoz; Laureana Cervera; Jesús Bometón; Joan Fibla; Emili Llauradó; Carla 

Martinez; Jordi Curco; Isaac Caballero; Enzio Miranda; Anna Llobet; Josephine Ngo; Ibrahim Bao; 

Oriol Berenguer; Nogay Ndiaye; i Miquel Sabaté. 

Per l’administració municipal: 

La regidora de Zona i presidenta del CdZ01, Montserrat Pifarré; la regidora de Participació 

Ciutadana i vicepresidenta del CdZ01, Elena Ferre; i de part de la Secretaria Tècnica del Consell 

de Zona: Sogues Sendra. 

 

S’inicia el plenari del Consell de la zona 01 amb la benvinguda del regidor Montse Pifarré.  Exposa 

les diferents accions de la Paeria que s’han dut o es duran a terme: 1-  s’està treballant amb els 

dos presidents de les AV per aglutinar totes les festes per tal de donar ,més força i viabilitat al 

barri; 2- s’ha obert una nou negoci (vermuteria) al c/Lluís Besa; 3- el centre històric serà el pioner 

on hi hauran les zones de baixes emissions, això suposa baixar la velocitat dels cotxes i que en 

determinades hores els vehicles pesants no puguin passar; 4- s’inicia la tramitació d’una àrea 

d’innovació social i urbana perquè gent jove i famílies vinguin al barri; 5- durant el segon 

trimestre s’arreglarà el clavegueram  del passatge de l’Empordà; 6- nombra el Post Fest i el 

festival d’Art urbà que va tenir lloc el 18 d’Abril i fa incís que cada any el centre històric tindrà 

un nou mural; 7- el que es pretén a les festes de la tardor es portar activitats al barri per tal de 

fer-lo més visible; 8- hi ha WIFI a la primera i segona planta del Centre Cívic l’Ereta i s’està 

treballant per instal·lar-lo a al tercera i quarta planta; 9- hi ha pendent el trasllat de l’oficina del 

IMO ubicada al entresol de l’oficina d’habitatges del carrer Cavallers a un local al carrer Tallada 

que fa cantonada amb el carrer Cavallers, aquest serà un servei de inserció socio-laboral (ofereix 

entrevistes i tutories informació d’ofertes de treball, cursos d’iniciació a les TIC, classes de 

lectoescriptura i formacions informatives); 10- informa del nou projecte FAb Lab que s’ubicarà 

al Mercat del Pla amb l’objectiu de  dinamitzar el barri perquè vinguin persones de tota la ciutat 

i trencar l’estigma de que al Centre Històric només hi poden haver serveis socials; 11- s’està 

treballant en l’aprofitament del turó de la Seu vella per realitzar diferents activitats lúdiques i 



esportives; 12- s’està estudiant un projecte per ocupar els solars buits, dignificar-los i que tinguin 

un ús dedicat al lleure per descansar; 13-  un altre punt que s’està treballant es la instal·lació 

d’un punt de suport digital al Centre Cívic de l’Ereta. 

 

En desenvolupament al tercer i quart ordre del dia, pren la paraula Joana Villarraga, tècnica de 

l’equip de Participació Ciutadana.  Fa la presentació del projecte de promoció d’acció 

comunitària i participativa que s’està duent a terme al barri des de la regidoria treballant les 

necessitats i potencialitats del barri. Exposa les 3 comissions de treball: manteniment i civisme; 

seguretat; i medicació i diversitat. Anima  a la gent a participar i formar part dels diferents grups 

de treball.  

 

A continuació les persones participants al grup de treball exposen diferents aspectes: 

 

Jordi Cipriano, veí. Fa una breu explicació de les conclusions de la primera reunió que van fer:1- 

manca de manteniment al espai urbà; 2- manca d’atenció als veïns/es; 3- solucionar el problema 

del orins al carrer. Comenta la iniciativa de realitzar activitats per dignificar el barri. Finalitza la 

seva intervenció fen incís que s’estan posposant petites actuacions (que no solucionen els 

problemes globals del barri), amb la idea que l’ajuntament doni resposta al barri.   

 

Josephine Ngo, veïna. Grup de treball de mediació i diversitat. Fa incís que l’objectiu és poder 

fer accions conjuntes per a conviure entre tots i millorar la relació entre els veïns. 

 

Ibrahim Bao, Associació de senegalesos de Lleida i Comarca. Exposa el projecte de l’hort 

comunitari a Rufea i la idea de voler treballar la cohesió del barri.  

 

La regidora de Participació, Elena Ferre, dona per aprovades les comissions específiques de 

treball (manteniment i civisme; seguretat; i medicació i diversitat). 

 

Torn general de preguntes i/o de propostes  

 

Jaume Millas, Associació de veïns Jaume I. Fa diferents demandes amb relació a : 1- manca de 

manteniment de les faroles del C/ Sant Carles; 2- les càmeres de seguretat del C/Sant Carles; 3- 

no poden connectar l’aigua a la pista la Panera; 4- les aglomeracions de les persones a diferents 

racons del barri sobretot davant d’Hisenda i  el “mercat” de la plaça del Dipòsit; i  5- la venta de 

droga al barri i la inseguretat que això provoca.   

 

Oscar Lanza, Som Veïns. Fa queixes sobre : 1- la duplicació d’un diagnòstic de les necessitats que 

té el barri per part de diferents agents (Associacions de veïns, consell de zona...) i la manca 

d’actuacions per solucionar-ho ja que no ha canviat res; 2- la manca de resposta d’un manifest 

que “som veïns” va traslladar a l’Ajuntament fa temps. Fa incís que el centre històric està dividit 

amb dos zones, i la Zona01 és la  que assumeix el grau de solidaritat més alt de tota la ciutat 

acollint la gran majoris de  serveis  socials o serveis per tota la ciutat, deixant de banda les 

necessitats reals del veïnat del barri. Proposa la reubicació d’alguns serveis a altres parts de la 

ciutat.  

 



Josep Maria Muñoz, Som Veïns.  Remarca diferents aspectes amb el que està en desacord: 1-  

no han tret els serveis socials del barri sinó que el que s’ha fet es afegir-n’hi més (comenta alguns 

exemples); 2-  la funcionalitat que se li dona al IMO i al nou projecte que es vol fer al Mercat del 

Pla; 3- l’obertura del menjador de Jericó, Banc dels Aliments i Arrels, ja que demanen que no es 

renovi la concessió amb aquest espai i es tanquin per certs motius:  no tenen les  instal·lacions 

adequades, no estan amb un entorn  que faciliti la reinserció i el treball que es pugui fer amb els 

usuaris i perquè en aquest espais no s’està treballant una  bona convivència amb el veïnat, fen 

incís amb que no és un centre comunitari, ja que el centre comunitari és el Centre Cívic l’Ereta; 

4- el que es reflecteix a les actes que fan el grup dinamitzador; 5- amb les persones incíviques 

per no realitzar els seves necessitats on correspon; 6- insisteix amb que la guàrdia urbana si que  

té competència per treballar amb la lluita contra la droga. 

 

Lluïsa Ausàs, Som Veïns. Insisteix amb que: 1- el diagnòstic del barri ja es va fer; 2- el servei 

municipal faci el manteniment com a tot arreu; 3- la reubicació dels serveis socials ja que en 

aquest barri ja n’hi ha molts i buscar alternatives per aquets; 4- s’ha de tenir en compte l’opinió 

dels veïns/es per fer projectes al barri; 5- no s’ha observat cap millora de convivència, ja que els 

problemes principals que afecten al veïns i continuen estant. Finalment expressa el seu enuig 

amb la manca de solucions i alternatives que s’ofereixen al barri.   

 

Jordi Mayoral, AV Plaça l’Ereta. Fa una sèrie de reivindicacions pel barri: 1- més neteja ; 2- més 

vigilància; 3- un tancat de les escales de l’Ereta l’han trencat i  l’utilitzen coma urinari públic; 4- 

l’autobús L11; 5- el trasllat del serveis que estaven instal·lats a Maranyosa eren provisionals i fa 

4 anys que encara estan al Centre Cívic l’Ereta. També reivindica la manca de neteja del riu.  

 

Jordi Trepat, veí. Proposa augmentar i millorar la distribució dels contenidors de reciclatge. 

Felicita per la iniciativa de les caminades i l’exercici físic, tot i així, fa incís que es important 

l’opinió de les diferents  associacions de corredors. Finalment comenta la gran quantitat de 

coloms que s’acumulen  a un dels edificis del c/Sant Martí i la conseqüència d’aquets.  

 

Jordi Cipriano, veí. Fa queixa de la manca d’interacció amb els veïns del barri i la opinió que 

aquest tenen per emprendre els diferents projectes que planteja l’Ajuntament a la zona on 

viuen, ja que els projectes que plantegen (exposa d’exemple el Fab Lab) no tenen en compte les 

necessitats que el barri té en aquets moment.  

 

Enzio Miranda, veí. Agraeix poder participar a les reunions i ànima a la implicació per fer entre 

tots un millor barri amb l’ajuda de l’Ajuntament. 

 

Miquel Sabaté, Plataforma Pla de l’Aigua de Lleida. Explica que no s’ha fet res pel barri i que  tot 

continua igual amb  la mateixa  dinàmica. S’ha de comprendre la situació de les persones que 

viuen i treballen  al barri, i tenen una visió i inquietuds diferents a les de l’Ajuntament.   Els veïns 

estan cansats de proposar idees perquè no veuen resultats. Demana que l’Ajuntament sigui 

proactiu, buscar veritables canals de participació. Hi ha  moltes idees per fer un barri sostenible, 

singular, diferent....per exemple condicionar el Mercat del Pla i que sigui accessible pels veïns 

del barri. Demana canviar l’actitud per part de l’Ajuntament i proposa mirar el blog de la 

plataforma de l’aigua ja que hi han moltes idees per fer.  



 

Oriol Berenguer, Fundació Banc d’Aliments. Fa unes mostres d’agraïment a totes les entitats del 

barri. Explica breument el projecte que duen a terme i els tres eixos amb els que estan treballant: 

el social, el sostenible i el comunitari. S’està experimentant amb un servei social nou que vol ser, 

al mateix temps dinamitzador del barri. Fa una reflexió envers l’opinió que hi ha dels servies 

socials. Finalment comenta que el problema no són els serveis socials, sinó el problema és social.  

 

Nogay Ndiaye, Associació Juvenil Ndiatiguia. Parla sobre l’impacte positiu que ha tingut la narco 

sala al barri i la gran diversitat cultural que hi ha fent incís amb  deixar de criminalitzar a les 

persones migrants que hi ha al barri i integrar-les a les diferents activitats que s’hi realitzin. Fa 

el comentari que és un barri on és molt difícil la convivència ja que les pròpies entitats veïnals 

estan dividides i cadascuna vetlla pel seu interès. El col·lectiu migrat s’ha sentit discriminat i por 

acceptat  en les diferents festes del barri.  Reivindica un espai al barri per realitzar activitats 

accessible a tots.  

 

En replica a la intervenció anterior, diversos veïns manifesten que mai han negat l’entrada a 

ningú des de l’Associació de veïns Jaume I. Des de la Plataforma del Pla de l’Aigua mai s’ha 

organitzat cap festa major i  es mostra el desacord en el repartiment de menjar realitzat per 

aquesta entitat, en espais sense condicions sanitàries. Manifesten  també que hi ha moltes 

xeringues al carrer i la necessitat de disposar d’educadors /es de  carrer per combatre 

l’incivisme. A més, fa incís que des de “Som Veïns” obren la participació a tota la gent del barri 

sense discriminar a ningú. 

 

Johana Villarraga tècnica de l’equip de participació ciutadana comenta que fa molt poc temps 

que s’han incorporat a treballar als consells de zona, demana un vot de confiança, creu que és 

necessari treballar plegats de forma cohesionada amb totes les entitats del barri. 

 

En atenció a les observacions que han anat fent les persones participants a la reunió, la regidora 

de zona, Montse Pifarré, respon: 1- s'està trobant  una solució més efectiva al tema de les 

faroles; 2- hi han diferents projectes que s'estan duent a terme per treballar el tema de 

l'incivisme al barri; 3- s’està treballant el tema del mercat de la Plaça del Dipòsit; 4- s’està 

treballant amb el manifest però no serà immediat; 5- remarca que s'estan ubicant serveis socials 

a tota la ciutat; 6- explica la part positiva que pot aportar el Fab Lab al barri i recalca que no es 

farà amb els pressupostos completament de l'Ajuntament; 7- es renova la concessió amb Jericó 

perquè no hi ha alternativa; 8- s'està treballant per trobar una solució respecte al problema que 

hi ha amb els orins al carrer; 9- la Guardia Urbana i els Mossos estan fent una acció conjunta per 

combatre el tema de la droga; 10- fa incís amb que el projecte que porta la regidoria de 

participació sobre la diagnosi, ja se li va facilitar tota la documentació i informació que  es tenia 

i a partir d’aquí es va treballar; 11- s'està fent un correcte manteniment al barri; 13- el tema de 

la inseguretat és recurrent a tota la ciutat i ja s’estan fent diferents actuacions; 14- recorda la 

campanya que s’està fent des de el mes de Març per les persones que fan pernocta al carrer; 

15- s'està estudiant si es tornarà a  incorporar la línia de bus; 15- reunir-se amb el tècnics per 

tornar a revisar els punts de recollida de reciclatge; 16- el tema des coloms és general a tota la 

ciutat i ja s'està estudiant; 17- explica on van dirigits els  fons Next Generation:  en l’àmbit de 

digitalització, temes de medi ambient i alguns serveis socials. Finalitza parlant de la gran 



diversitat que hi ha al barri i la gran feina que s’està fent per dinamitzar-lo  fent partícip a tot el 

veïnat i associacions amb els diferents projectes que hi ha i que es duran a terme.  

 

Es crea un ambient de tensió entre els participants al consell i es decideix donar per finalitzada 

la sessió plenària. 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 

Sogues Sendra 

Lleida, 1 de Juliol 
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CONSELL TERRITORIAL DE LA ZONA 01 (Centre Històric: Mercat del pla i entorns) 

Plenari realitzat el 18 de maig de 2022, al Centre Cívic de l’Ereta. 

Assisteixen a la reunió: 

 
Entitats, Plataformes i Grups: 

Asociación Watani para la Libertad y la Justicia; Grup Municipal Comú de Lleida; Associació 
Cultural d’Artistes Promethea; Escola Bressol Centre Històric; Associació Colors de Ponent ; 
Plataforma Pla de l’Aigua; Som Veïns; Institut Municipal d’Ocupació (IMO); Associació Amics de la 
Seu Vella de Lleida; Grup Municipal PSC; Associació de Veïns i Comerciants del Centre Històric; 
Associació Nostàlgia; Associació de Senegalesos; Associació Ndiatinguia; Escola Cervantes; 
Joventut; Fundació Arrels; Fundació Orfeó Lleidatà; Associació de Comerciants; Agrupació 
Ilerdenca de Pessebristes; Associació de Mali; Associació de veïns Jaume I; Fundació Jericó; i Banc 
dels Aliments. 

Persones: 

Mourad El boudouhi; Miquel Castellà; Elena Ferre; Joan Giralt; Lluis Sancho; Jose Ibarrola; Gemma 
Gil; Mònica Fernández; Gemma Subirà; Miquel Sabaté; Josep Maria Muñoz; Oscar Lanza; Djibril 
Traore; Mireia Aldabó; Joan Ramon González; Carme Valls; Cristina Armengol; Josep Navarra; 
Montserrat Rocaginé; Jaume Millas; Maite Pascual; Ibrahima Bao; Emmanuel Serge Thierry; Antoni 
Soliva; Zacaria Sourouri; Jasmine Sedó; Mariona Argemí; Montse Guardiola; José Miguel 
Fernández; Jordi Curcó; Diakaridia Daou; Elena Pàmpols; Jordi Fo; Sònia Griñó; Evan Sadolor; 
Estefania Reñé; Jordi Xafer; Joan Lorenzo; Anna Vila; Teresa Farré; Josep Ma. Romero; i Joan Falcó. 

Per l’administració municipal: 

El paer en cap, Sr. Miquel Pueyo; la regidora de zona, Montserrat Pifarré i de l’Àrea de 
Participació, Cristina Saiz; Glòria Vicens i Sogues Sendra. 

S’inicia el plenari del Consell de la zona 01 amb la benvinguda del Paer en Cap, Sr Miquel Pueyo, i  
excusa l’absència de la regidora de Participació, Marta Gispert, per motius de salut. Parla sobre 
l’actual model de Participació, els Consells de Zona i els Consells de Ciutat , el qual són espais de 
debat, de diàleg i de concertació. Comenta que és conscient de la complexitat del barri i de la 
necessitat d’afrontar-la des de la millora urbanística i de l’entorn, des de la millora de la seguretat i 
del civisme, des de la millora de l’atenció a les persones més vulnerables i que també això s’ha de 
fer treballant pel benestar de totes les famílies del barri. Seguidament, fa esment de diverses 
accions que s’han dut a terme en el barri com: 1- nombra les diferents actuacions per part de la 
Guàrdia Urbana i  la policia administrativa durant el que portem d’any pel que fa als temes de 
seguretat, venta ambulant, neteja, sorolls a la via públic i domicilis, robatoris, consum de 
substàncies estupefaents, etcètera; 2 - el Pla de Millora de l’Espai Públic fent incís amb la 
importància de la neteja dels solars buits i l’inici dels expedients als propietaris per tal que 
procedeixin a la neteja d’aquets, entre d’altres.  

A continuació, la regidora de Zona01, Montse Pifarré, fa esment de diverses actuacions del barri 
que s’estan fent o que es preveuen fer a curt termini com: 1- el procés d’obertura de la pista de la 
Panera, des de la Regidoria de Joventut s’estan fent consultes per decidir els usos, per tal de 
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millorar l’arranjament i la part artística de la pista; a més les claus ja estan disponibles al Centre 
Cívic de l’Ereta i la reserva de l’espai es fa a través de la pàgina web de Participació; 2- es 
col·locaran 30 papereres a partir d’una prospecció que es va fer des de la Comissió de treball per la 
ubicació d’aquestes; 3- ja està en funcionament el Punt de Suport Digital al Centre Cívic de l’Ereta:  
és un punt d’acompanyament a l’expedició de l’id-cat Mòbil, acompanyament en tràmits on-line i 
servei de petició de cita prèvia en els diferents serveis municipals i impressió de certificat de padró 
individual; i el Punt d’Autoservei on hi ha instal·lat un  ordinador a l’entrada  on la ciutadania pot 
venir a fer els seus tràmits, hi ha una persona “el connector/a digital”  encarregada de fer 
pedagogia, fer l’acompanyament en els tràmits i  lluitar contra la bretxa digital; 4- al juliol està 
previst la inauguració del circuit de rutes saludables on es procurarà incloure la restauració, alguns 
monuments i/o espais d’interès, entre d’altres; 5- pel que fa a Mobilitat, s’han estat fent els 
habituals treballs de senyalització i pintura, s’ha consolidat la pacificació del carrer Panera amb 
part de la plaça dels Gramàtics (hi han els pilons i està ben senyalitzat), s’han renovat 
completament els ascensors del Canyeret-Seu Vella i també s’ha fet la renovació del col·lector del 
passatge d’Empordà. Continuant amb la mobilitat es comenta la petició realitzada per Som veïns: 
fa uns mesos que ens va convocar a una reunió, a la qual hi vam anar diferents regidors i ens va 
presentar un pla de mobilitat que també van fer arribar a la Regidoria de Mobilitat; des de la 
Regidoria de Barri s’ha treballant i s’ha parlat amb els tècnics de la Regidoria de Mobilitat i van dir 
que és un espai molt ampli i que s’han de tenir en compte molts factors tècnics i que Mobilitat ara 
estan col·lapsats gestionant els diners de les subvencions rebudes d’Europa per a fer la 
transformació a la ciutat, però que veuen molt viable el projecte i que s’encarregarà de manera 
externa, que s’estan preparant els plecs i sortirà a licitació i es tindrà un informe extern; 6- pel que 
fa a l’IMO, es va inaugurar l’oficina d’orientació laboral a Cavallers-Tallada i també que els joves de 
la Casa dels Oficis de l’IMO han fet l’arranjament de l’edifici municipal que acull la FAV; 7- exposa 
alguns els edificis que s’han enderrocat a causa de les males condicions i d’altres que estan 
pendents; 8- durant el festival Post Fest, cada any es pintarà un mural al Centre Històric; i 9- 
nombra l’associació Promethea i la seva dinamització en l’aspecte artístic i cultural que ofereix al 
barri.   

En Desenvolupament del quart ordre del dia, Glòria Vicens, tècnica de l’Àrea de Participació, 
exposa la plataforma digital participativa “Decidim”. Una eina avançada de participació que 
permet que tota la ciutadania prengui part de tots els processos participatius que es duran a 
terme a la ciutat de Lleida. Es tracta d’avançar en la democràcia participativa. Finalment fa un breu 
resum del funcionant per poder accedir-hi i anima a la gent a participar. 

Les tres opcions per accedir a la plataforma “Decidim” són: 
 
- https://participacio.paeria.cat/ 
- https://lleida.decidimcatalunya.cat/ 
- https://decidimlleida.paeria.cat 

En l’inici del cinquè punt de l’ordre del dia, Cristina Saiz, Cap de l’Àrea de Participació, parla sobre 
la importància de la reconstitució del Grup Dinamitzador i  que dins d’aquest grup hi pugui haver 
una persona de cadascuna de les entitats que treballen al barri i els veïns i les veïnes que a títol 
individual vulguin corresponsabilitzar-se de les qüestions de barri.  

Seguidament, es procedeix a constituir el Grup Dinamitzador de la Zona 01: de l’Associació de 
Veïns i Amics de la Plaça Ereta, el Jordi Mayoral; de l’Associació de Veïns i Comerciants del Centre 
Històric, la Cristina Armengol; de l’Associació de Veïns Jaume I, encara no han dit la persona, 
malgrat sí estan interessats; de Prosec, la Xesca ; de l’Associació Ndiatinguia, l’Emmanuel Serge 
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Thierry; del “Som veïns”, l’Òscar Lanza; del Fòrum Ciutadà per la Cohesió Social - FOCCS , el 
ZaKaria Sourouri; de l’Associació Promethea, el Joan Giralt; de l’Associació Anti-Sida, l’Ester 
Bellido; de l’Associació Cultural, de Bronca, el Ximi; de la Fundació Arrels, la Maria Solé; de la 
Fundació Jericó, l’Anna Vila; del menjador, la Teresa Farré; de l’Associació de Comerciants, 
l’Estefania Reñé; de l’Escola Cervantes, la Sònia Griñó; de l’Orfeó, l’Albert Hortal; de l’Associació 
Plataforma Pla de l’Aigua, el Josep Maria Muñoz. I els veïns que han manifestat a títol individual la 
seva voluntat de participar-hi són: el Miquel Capellà, la Montserrat Rocaginé, el Djibril Traore, el 
Josep Navarra i el Pau Llop. Afegeix que si algú més vol manifestar la seva voluntat de ser-hi, 
benvingut serà.  També, comenta que aquestes entitats tenen seu social al barri. 

Seguidament, la Regidora Montserrat Pifarré dona pas a dues intervencions de grups  i entitats del 
barri per exposar els projectes: 

- Som veïns: presenta la proposta de mobilitat i pacificació de trànsit de vehicles al Centre 
Històric, on planteja la necessitat i oportunitat de peatonalitzar el Centre Històric per tal 
de pacificar la circulació de vehicles, restringint-ho a veïns i veïnes i vehicles de serveis en 
horaris laborables.  

- Promethea: presenten el projecte de les escales. Un projecte que el que pretén és  
mostrar que Lleida sempre ha sigut una ciutat multicultural i des d’aquesta base intentar 
treballar en un procés participatiu on tots els veïns hi puguin dir la seva i que, al final, es 
pugui adequar el barri artísticament i que també representi una part històrica de la ciutat.  

 

Torn general de preguntes i/o propostes: 

Montse Guardiola, propietària del restaurant “Celler del Roser” i veïna, parla sobre la manca de 
manteniment tant de neteja com de jardineria d’algunes de les zones del Centre Històric, fen incís 
a la part del Call Jueu proposant també, canviar els vinils descriptius de la història ja que estan 
destrossats. Afegeix l’incivisme per part d’algunes famílies que hi conviuen.  
Emmanuel Serge,  Associació Ndiatinguia, fa referència a la delinqüència que hi ha al barri i a 
l’incivisme de la gent. També comenta la situació de vulnerabilitat amb la que es troben moltes 
persones.   
Joan Ramon González, Associació Amics de la Seu Vella, dubtes sobre l’ús que se li vol donar a 
l’edifici de l’antiga Policia Nacional (c/ Sant Martí). A més es queixa de: 1- els orins al monument 
que hi ha a la glorieta de Baltasar Gracián; 2-  que hi ha dues rutes que no funcionen, una de la de 
les “Fonts de l’Aigua” perquè la Font de les Piques està espatllada i la Font del carrer del Roser que 
està plena de pintades i no té aigua; l’altra ruta és la de la Cuirassa per manca de manteniment. 
Josep Ibarrola, veí, parla sobre la contaminació electromagnètica i de fer la identificació de les 
zones de baixes emissions. 
Mourad El Bodouhi, Asociación Watani para la Libertad y la Justicia, proposa una mesquita a 
l’edifici de l’antiga Policia Nacional. 
Josep Maria Muñoz, Plataforma Pla de l’Aigua, comenta diferents aspectes: 1- demana que si es 
poden compartir més acuradament les dades de les actuacions de la Guàrdia Urbana que s’han fet 
al barri; 2- parla sobre el augment del mercat il·legal de la Plaça del Dipòsit ja que  infringeix punts 
de diverses ordenances municipals i que no té empara legal, per aquest motiu es va demanar el 
tancament o la regularització d’aquest mercat, i que de moment,  no s’ha fet res, a més, es fan 
sorteigs i jocs d’atzar amb diners, a la vista de tothom; 3-  que es va fer un mapa amb els punts de 
venta de la droga al barri, a l’espai públic i que, per part de l’Ajuntament, no s’ha donat cap solució 
al problema; 4- els problema dels solars, amb persones que hi estan dormint i que s’acumulen 
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escombraries i diferent material comburent amb el risc d’incendi que això comporta; 5- denuncia 
que al barri hi han venedors de begudes al carrer Tallada amb carrer Galera, al carrer Boters i a la 
plaça del Dipòsit, sense cap registre sanitari, cap control, ni cap llicència i pot ocasionar problemes 
de salut pública i perjudicis pels venedors; 6- la manca d’autoritat en les seves actuacions per part 
de la Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra al barri ja que reben pressions per part dels incívics i 
delinqüents; 7- la seva opinió amb referència a DIP, i també, comenta que el grup que ha servit per 
donar un servei de ciutat més als usuaris de les empreses del tercer sector que estan ubicades al 
barri que als propis veïns; 8- no tenen cap constància de que hi hagi un projecte certificat darrera 
amb respecte a la Fab Lab  i que ja hi ha un altre Fab Lab pendent de desenvolupar ubicada a  
l’Escola de Treball. Finalment fa incís amb el fet que tothom està obligat a complir les ordenances 
municipals i no es poden fer discriminacions, ni per origen, ni per recursos econòmics, ja que 
tothom té les mateixes obligacions per fer complir les normes.  

Òscar Lanza, Plataforma Som Veïns, exposa: 1- mercat il·legal de la Plaça del Dipòsit continua 
funcionant els 365 dies de l’any; 2- fer més difusió del Punt de Suport Digital instal·lat al Centre 
Cívic del barri; 3- pregunta quants serveis socials s’han desplaçat del barri; 4-  que la situació al 
barri ha empitjorat. A més, Òscar, proposa: 1- la realització d’una campanya de civisme i de 
convivència veïnal a través de díptics en diferents idiomes; 2-  el compliment de les ordenances 
municipals de la ciutat als ciutadans i usuaris dels carrers de la Zona 01; 3-  crear una unitat de 
coordinació entre la Guàrdia Urbana i els Mossos d’Esquadra per lluitar contra la venta i el tràfic 
de droga i contra el incivisme; 4-  la recuperació del nom del Centre Històric i la senyalització als 
accessos i les vies de la ciutat, com també, dins de la mateixa, als carrers que porten al Centre 
Històric; i 5-  la pacificació del trànsit. Finalment, comenta que les propostes i denúncies que s’han 
anat fent estan penjades a la web i no se n’ha resolt cap, i demana l’actuació de l’Ajuntament a 
que hi ha famílies problemàtiques que estan trencant la convivència del barri. 

Ibrahima, Associació del Senegal, del FOCCS i veí, comenta que el barri, històricament, sempre ha 
sigut una zona d’acollida. Diu que s’ha de dignificar el barri i que, fomentar el civisme i la bona 
convivència és una responsabilitat conjunta. 

Lluís Sancho, Associació “Promethea”, explica que ara ja estan les eines per treballar tots plegats i 
entre tots/es assumir el compromís de solucionar els problemes que hi ha al barri. 

Carme Valls, regidora del PSC a l’Ajuntament de Lleida, comenta que es dugui a terme la proposta  
que van presentar de resolució amb referència als solars buits per demanar que es deixin els solars 
oberts, de manera que els serveis de neteja hi poguessin entrar.  

Miquel Castellà, veí, fa una reflexió per tal de recuperar el barri. Finalment, fa un reconeixement 
al  bon funcionament de l’IMO i dels seus treballadors/es.  

ZaKaria Sourouri, del FOCCS, comenta que la seva preocupació pel barri i la necessitat de treballar 
conjuntament per un barri exemplar. 

 
Finalitzat el torn general de preguntes i/o propostes, i en atenció a les observacions que han anat 
fent les persones participants a la reunió, el Sr. Miquel Pueyo respon: 1- ànima als assistents  a 
participar al  Grup Impulsor del Pla de Millora de l’Espai Públic per tractar els temes de neteja i 
jardineria, tot i així,  pel que fa al Call Jueu, requereix d’un manteniment que és força costós;  2- la 
caserna de l’Antiga Policia Nacional, és zona verda, i proposa  que a través del Grup Dinamitzador 
s’aportin idees de que fer-hi; 3-  aclareix que és important deixar als treballadors i treballadores 
municipals al marge del tema polític; 4- els temes de la campanya de civisme, de la recuperació de 
la senyalització i de la pacificació del trànsit estan en procés de fer-ho; 5- que la creació d’una 
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Unitat Mixta entre la Guàrdia Urbana i els Mossos d’Esquadra, s’hauria de comentar a les 
respectives autoritats que els competeix.   

A continuació, la regidora de Zona01, Montse Pifarré, respon a altres qüestions: 1- al barri es 
treballa tenint en compte la diversitat cultural i sempre es procura que des dels Serveis Socials 
s’atenguin a totes les persones vulnerables; 2- davant de l’antiga caserna de la Policia Nacional es 
construirà un gran edifici de serveis de la Generalitat de Catalunya; 3-  s’han de canviar les teles 
que cobreixen el reg de la Cuirassa; 4- amb referència a les zones blanques, s’ha d’esperar a tindre 
aparells homologats i que hi hagi els tècnics del Departament de Salut de la Generalitat per valorar 
la perillositat, a més hem d’esperar la guia de bones pràctiques que elaborarà la OMS; 5- nombra 
les actuacions realitzades per part de la Guàrdia Urbana al mercat il·legal de la Plaça del Dipòsit; 6- 
el treball que es fa als solars buits per part del Pla de Millora de l’Espai Públic; 7- s’ha començat a 
inspeccionar domicilis pel que fa a la venta il·legal per part de la Guàrdia Urbana; 8- que no s’han 
instal·lat més Serveis Socials al barri; 9- la campanya de convivència s’està treballant  des del Grup 
Dinamitzador i amb el Pla de Millora de l’Espai Públic; 10- es compleixen les ordenances 
municipals;  11- la pacificació del trànsit està  a la fase d’estudi tècnic; 12- s’està treballant amb el 
tècnics, tant a nivell jurídic com urbanístic, per valorar quina seria la millor opció, si oberts o 
tancats; i 13- Serveis Socials està al cas de les diferents problemàtiques que hi ha al barri. La resta 
de temes es derivaran als departaments corresponents. 

Cristina Sàiz, Cap de l’Àrea de Participació,  aclareix alguns dels dubtes que han sorgit respecte al 
grup DIP:  insisteix que no es correcta la denominació DIP, sinó que són personal de la regidoria de 
Participació. Actualment, tenim quatre persones a la Regidoria treballant tècnicament per 
dinamitzar els Consells de Zona. Hi ha quinze Consells de Zona a la ciutat i tenim la instrucció 
política d’aquest mandat, de treballar més fermament a Mariola, Centre Històric i Balàfia- Clot. 
Estem intentant desenvolupar tècnicament aquesta funció potenciant la participació en els 
diferents Consells de Zona i en els diferents Grups Dinamitzadors. Procurem la creació d’espais 
relacionals, de grups legitimats i representatius,  que és el que denominen els Grups dinamitzadors 
de les diferents zones, com és el cas d’avui amb la constitució del Grup Dinamitzador de 01. 
Pensem que, a través del Grup Dinamitzador i amb l’ajuda dels responsables tècnics, hem de 
treballar per prioritzar propostes i establir-ne l’ordre de la implementació; pensem que s’ha de 
treballar la corresponsabilitat, crear xarxa, empatia, coneixença, ajuda mútua entre les diferents 
entitats, veïns i veïnes per millorar el futur del barri. Hem d’implicar el personal tècnic municipal 
especialitzat de les diferents regidories per treballar el dia a dia, evitant generar expectatives i 
treballar sobre idees que realment es puguin desenvolupar als barris.  Com tots i totes sabeu 
l’equip és molt jove, tan sols fa un any i tres mesos que funciona i encara ens queda molt per fer i 
aprendre. Portem pràcticament un any treballant al Centre Històric i ens ha costat molt d’unir a 
totes les entitats per a que treballin totes plegades. Això és vital i cabdal per a que es puguin tirar 
projectes endavant. Entenem que hi han moltes metodologies i diversitat de pensaments i 
d’orígens, però només ens en sortirem si treballem plegats perquè ens estimem el barri. Es 
treballarà amb aquesta trajectòria i es demana que es tingui aquesta complicitat.  

 

Sense cap altre tema a tractar en el dia d’avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 

 
Àrea de Participació Ciutadana 
Alba Biget/Glòria Vicens 
Lleida, 18 de maig de 2022 


